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(l) The attempt of the United States government

to assass:Lnate-Cuban premier Fidel Castro as—well-

'as other forelgn lealers durlng the surbulent-decade

00 ooyl gl_:t,'lu" Led

va@ the 1960s shosked.a.nd..d&sg—u-s—teé——ths Amera.can due@&e

. i w
citizewn-. W’hen séu-r«: :é disclosed that the: Central

‘Intelligencé Agency (W@}n" /" y _i—n—Eenﬁn:nz&ly

solicited and receiv:d the assistance of various

members of organized crime s in the.

' 6ol ilitns oloneonm omo
furtherance of suweh >lots, mom‘—ou&age-p;evaa—ledﬂ

Q/ er
Ca{(u(:a;l—l-zed—soc;ety_s—k nply——d—rd—-not—an&-dees—ne%-—eeaéene

such.asts_as—-a_;ega,t Hnate—tnstrume‘rrt—c'f—fure-rgrr

' policy. -There—is no -exeuse—*———ao-—ratrcrrrai-rzatm

(Q } The—effect-an L—Lnf—l-ueaee——ehthese-aet:orrs

d}émo-t—.stop.,-—heweve :-,—w:tlrr-rrrvck-rng—the—d:rs&arrr'of

thi
the_Ame_m.can_.oubl—ke— wmdrworid. These assassunatlon
o D

_.attempts’]gave birth -o the WWQ theory that

") s Y
Fidel Castrvorchest*ated the assass:.natlon of Je-*

President Wm,e@& in _@gféyswza..retallatlon

for the plots on his life.
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_(29 In its Final (eport published in April,

1976, the Senate Sel :ct Committee to Study Governmental
.Operatlons with Resp to Intelllgence Act1v1t1es

(n@ré\@@ée/*sm

(ﬁ) In this Repor_, the 8sC focused on two operatlons

theory.

- of thé CIA whieh may have provoked Castro into
retaliatioh. -First, the SSC documented-the joint

. effort of the CIA anti Organlzed Crime to ellmlnate
Castro. Second, the S5C examlned the nature and extent
of the'CIA AMLASH op*ratlon. The SSC concluded ltS.
ana1y51s ‘with the st itement that'"/t/he Commlttee;
belleves the 1nvest1[at10n should contlnue in certaln
areas, and for that -eason does not reach any f1na1
cohclusione nl . i:T/_

(5) mis 1etlfme’ ”ﬁés.:‘m St
) This a is an

"“’“’”’m IL——-}s~x v er

el every %v

of—this_matexial~te; B hhs detail )
’ ,' T ' . w,lzwveulw&

the CIA-Mafla plots r of the AMLASH ooeratlo%” to—
kit ol Mot w il be pocle T ,

) (geséi ve all of the cornflicting v1ewp01nts of the

SSC and the CIA in r>gard to the 1mportance of the

various operatlons; >r—tu”subjétf’“ﬁyune—tUjmg;a}
AT 07> wrmndier T PATTS :
tgﬁggg:lashiﬁg@é? In,tead ~this materiad fafst-seeks—
aqykv%F uo‘)l




&¥ present a isemEEe awies review of the CIA.

Operation AMLASH and of the involvement or potential
" involvement of organ: zed crime in the CIA operati'ohs ’

_against Castro: durin: 1960-1963. From this review, ! + e
w\” —{F\E ‘e be gosS:d‘fe t W%i;gﬁ ’
ﬁl}um&-al d-concl s;ens—are»then— Wi
: cn.)hmn.s
concerning. the nature, scepe, and ;sas@\:-'f—matfcorrs of

. these opei:_ations.
:iI. BACKGROUNI} MATERIAL ~ RELEVANT SUMMARY

A. CIa-Mafia Plots

. o Ve e a,‘{.sén.(.d
((9) The genesis o  the u-t—L—L;-za-t—len. of the Uw_rteﬁ :
ol o g ahive D il

Vsea.tes _cr—l—mna-l synd. cate'(by the CIA to attempt to

assa351nate Castro i placed by the 1967 Report of the
(herermtior: =
Inspector Generalfas occurrlng durlng a conversatlon

between the’ Deouty D rector of Plans, Richard B:Lssell,

vand the Dlrector of ::ecurlty, Colonel Sheffleld Ed;vvards.}
These plots extended fremﬂ’\dljaﬁo until early 1963 and

‘can be divided into wo stages.? The fire’t stage (a(L
occurred from Aﬁguee 196() untll Aprll 1961 and 9

can best be termed as; Phase I or the Dre Bay of P.‘Lgs
5 : AM,

period. - From April. 1961 until e 1.9-6'1"'& CIia

/wwulo A’A—aA—C_d..f:b t}xak y,u,, e’pbm wms 6




('}) In late 19611 :he CIA decided to renew

the CIA-Mafia plots, then creating Phase II, and
: , ‘ 7
kept them active unt .l late 1962 or early 1963.

‘LX?During the in .tial stages of Phase I,'Edwards

.assu;ned the spec:.fl‘ task of ‘locating the prooer

3 g.' Both men
( nr \ufbtz, mvxwtuaobn,, mmj
agreed tha% g §hould contact Robert A. Maheu,
'H\A .y

p_»zH.'\.d ) o
whom the- CIA had prerlously used in several covert ' p@a
e

operatlons, to recru.t the necessary personnel.9

. Tohew - 10am?
(CD Maheu subsegu:ntly contacted“Roselll A who

" in turn recru1ted tw) persons 1n1t1a11 knowi to g
o : L1 S.WF,P ot (:,L.,.‘L

as "Sam Go .d" and "Joe. QlPememesde] says

he, along with-Maheu, later discoveféd the true 1dentities‘.
of these persons to e Sam Giancana and Santéthafficante,x
respect]_vely, %u/o mtgoﬂ,/awr; i a,oaamzqﬂ e m<,.
(io) After meetlng several times in Miami and dec1d1ng
.upon poison plllS as the method of assa551natlon, the
-lgghffenaapert %egieréi that Trafflcante made the-
arrangements for the assaSSLnatlon of Castro w1th

one of h:Ls contacts Lnsn.de Cuba on one of the trlps -

2 pmees e s, -
N

v g e e

AT P AT AR I P S




he allegedly made to Havana, Cuba.n13

This contact

a Cubn official who held a position
14

close to Castro.
I e &
: Q!} The 186368 :poxt then states that Roselli

passed the pills'to .rafflcante.15 Roselll subsequently'

+he Suppoet M oz Cubam cﬁm&
told G:gggne%l“that he ills were dellvered to Orta
16 e Conban o4 fae
in Cuba. Qeta apolrently retained the pllls for

.a few weeks and then returned them Sane ‘he was unable

“to fulfill any"plan.‘. ezta was no longer in a
‘position to- klll Cas .TO because he had 1ost hls Cuban
18 '
ost.
P Yo Cuiooin )w,_uﬂ

{12; With @sts unasle to perform,the s ndlcate
Ha guqquh*<ﬁU%£

looked elsewhere. Roselli next told-oﬁecnnsii
sometime during earlr 1961, that Trafflcante knew

a man promlnent in txe Cuban ex11e movement who E )

f
After recelving approval Trafflcante

could accompllsh the ]Ob HB&::MaﬂneizﬁnrunIcrﬂe
19—~

—

*{xw ‘)_QJ\-'JGTI
approached Heesna ab)ut a553551nat1ng Castro and
he - 20 Te R

reported that Vewoma was receptlve. ' The-%96$=i€=
+ dy -

ggg;;:t states that © -2omr@¥l again dlstrlbuted pllls
) ~sgtasmn) 21 .

which eventually rea~hed\§ffe£a ' i,;l;vfléhAQC




Qﬁ)ThlS activity concluded the pre- Bay of
e R . '
Plgs phase of the pl)ts. The i863—F6R does not

Achual
document anxnattempt to

administer the

pills to Castro.. .

(H—i} The ZEL IGR -elates that after a period
, » 22 A
of apparent dormancy . ~ Bissell directed William

a CiA £hq? 2t
Harveyain appro t:ly Novembe;3otﬂif§iyzgay Ch CF{{{N\
"reactlvate the CIA—fola plots. 8lEommett Acharefore
introduced Harvey to Roselli.24- During this phase,
the CIa decided agai st using Giancana dr'Trafficante;
lnstead a person re’ erred to as "MACEO" entered the

* plot as the person ‘W10 would help prov1de Castro

. 25
‘contacts. In addl :ion, the plots Stlll utlllzed —
R Fhe € doom paes e
the services of Axske w - ; T

Trafflcante and Glan :ana, the CIA admltted that e,
. R LIYe

Roselli most likely :ept them infdrmed;. The &=
‘ ::l:ér@ noted - , - o o

' Giw = that. "/i/t would be naive

to assume that Rosel <1 odid’ not take the precautlon of
1nform1ng hlgher ups in the syndlcate that he was

worklng in a terrltO‘y con51dered to be the prlvate-




27
domain of someone el:ie in the syndicate."

(V) In June oF 19n2 Pose111 reported to Harvey

¢¢ALJU ///that)%aaanaA 1spatchzd a three -man team into Cuba

/z/'

with the general ass gnment of recruiting others

.to kill cCastro, and 1f the opportunity arose, to

28
kill ‘him themsﬂgves, maybe through the use of pills.

In September of 1962 Rose111 reoorted to Harvey

in Miami that the m«dlclne" was reported in place,’’

that the three-man ti-am was safe, and thatjéznmzz _ e

was prepared to dlsputch another three-man team

to 1nf11trate Castro s bodyguard % In December,

1962, Roselll and Ha: vey agreed that not much seemed to
~be occurrlng and by ]ebruary, 1963, Harvey termlnated
the piots.30 h .

B." The Las Vegas Wi: etapﬁInc1dent

(\]) The & IGR lso mentioned an event that

>occurred during Phasc I of the CIA-Mafia plots whri-chr

resulted in the flrs dlssemlnatlon of the detalls
of the plot to persOus other than the ones involved -
in the operatlon. O October 31, 1960, Las Vegas

police arrested Arthlr J Ballettx, an employee of a

Florida investigator named.Edward Du801s, for placing




31

an electronic bug in a hotel room in Las Vegas.
Subsequent investiga :ion determined that Robert Q.

Maheugguthorlzed the surveillance and possibly the

wiretap of the eubje:t involved and that Maheu plobablv
acted on behal% of G_.ancana and the CI‘A.32

{J?,\j The violation of the wiretap statute%:laced‘
the'caEe under federxl jurisdiction and the FBi soon
begae-en investigation. -In the course of this
'investigatioe; Maheu infermed the‘FBI-that he-
instituted the surve .llance on beﬁalf of CIA efforts
. to obtain Cuben inte_ligehce thrdugh the hoodlum
',element, 1nclud1ng G ancaea; - " In its eFforts toi-i
'pfevent the prosecut .on of Ballettl, Maheu, and an

E who had all aaswinl Bollotle in G Wikekeepy .
unldentlfled individial known as J. W HarrlsonA the

CIA eventually told :he Justlce Department the detalls

of Phase I of the CI\-Mafla plots to kill Castro4jaa=sr 
sk accuradel

-&h#ter can lggat be relited through the following




memorandum from J. Edgar Hoover to Attorney
- 34

" General Ramsey Clark fquoted in pargy.
Blank letterhead 1emorandum . 3-6-67

TO: Attorney Gen:ral
FROM: Director, FB:

TOP SECRET

‘ /Attorney General R)bert Kennedxi indicated
that a few days prior to /5-9-62/ he had been
advised by the CIA :hat Robert A. Maheu had
been hired by the C A to approach Sam Giancana
with a proposition £ paying $150,000 to hire
gunmen to go into Ciba and kill Castro. He '
further stated CIA idmitted having assisted Maheu
"in making 'the "bugg.ng" installation in Las Vegas
which uncovered-thi; clandestine operation and for
this reason CIA cou'd not afford to have any action
taken against Giancina or Maheu. Mr. Kennedy stated
that upon learning :IA had not cleared its action
"in hiring Maheu and Giancana with the Department of
Justice, he issued »>rders that the CIA should never
.again take such ste>s without first checking
“with the Department of Justice.

Mr. Kennedy further advised that because of this
matter it would be rery difficult to initiate any,. .
prosecution against Giancana, 'as Giancana could
immediately bring o1t the fact the United.States
' Government had -approached him to arrange for the
assassination of Castro. He stated the same was
"true concerning any action we might take against
Maheu for any v1ola ion in which he might become
-involved. ] :
: Cincidend
(ﬁq In summary, tie Las Vegas wiretap '}

forced, the.:CIA to ac<nowledge the ex1stence of the

CIA—Mafla plots to n)n—CIA government off1c1als




-and provided the fir;t occasion'for.participants

_to manipulate the op :ration to prevent prosecﬁtion.

C. Robert Maheu and the Long Committee

tgo)The next majo:- event related to the CIA-
'Mafla plots occurred in 1966 when Maheu used hlS
1nvolvement with the CIA to avoid testlfylng before
.Senator Edward Long ,,Commlttee/whlch vas 1nvestlgat1ng \AQ“
l.invasions of pricacy,354 fhe attorhey for Mebae” }U\b
Edward Plerpont Morgin, 1nformed the House—ﬁe}ect—
© Committee. on—Aseass&&attens-%hefeinaftermthe——GemmrtteeII:
that Maheu contacted him during the fall of 1966 and
sald he was going to be called before the Long -
ngﬂlggie in conjunc zion w1th the Morganthau 1nvest1ga— '
tion. Maheu then informed Morgan. of the’ plots and A
suggested that any t)stlmony might necessarlly reveal hlS
prev1ous covert actirsities with the CIA €§b Morgan

then contacted Senat>r Long and Lawrence Houstoﬁ, the

General Counsel to tie CIA, to reiterate"Maheu's

concerns in an apparantly successful effort to block
. *656.38
any testimony.




D.'ﬁmseiil Efforts“ .0 Avoid Prosecutlon '

(;u) ‘The SSC relat..d that in May, 1966, the FBI
threatened to deport Roselli“*for living in.the
Uhited States uader in assumed name unless he .3?
cooperated in an inv.:stigation of the Mafla.

The SSC then states hat Roselli contacted Edwards

who subsequently spo :e to the FBI in regard to
384D o :

- Roselll.

%Q,j The SSC repor .s that Roselli again contacted'
CIA sources 1n an ef ‘ort to thwart prosecutlon when

Rose111 was arrested for fraudulent gambllng act1v1t1es
- N-—aes.-
' at the Frlars Club i1 Beverly Hills in 1967. Roselll

contacted Harvey, wh>» was no longer a CIA employee, e

. q:h ’?’8\ o u,nSuLCt‘-“ ‘ &
to represent hlm." Harvey subsequently attenpted g :
- 41
to 1nfluence the CIA into preventlng the prosecutlan.

The Justice Departmet, however, subsequently convicted

Roselli for a violat .on of the interstate gaﬁbling

*gqq

laws,




E. Debut of the Retailiation Theory

(2}} The genesis of this . theory can be attrlbuted
to an 1nterv1ew that Premler Castro held on
September ‘7, 1963,w1:h Associated Pressvreporte;
Daniel Harker.r In tléf-interview,.Castro_warned'
against the Unitea States "ajding terrorist plang
‘ to eliminate Cuban 1:aders.” 'He.stated, according
to Harker,‘that Unitzd States leadéré would be'in danger:
if they omoted’ any attempt to elxmlnate the leaders
of:CubaCEf¥§{oarly Jinuary, ﬁdward Morgan approached co\umﬂl*
Drew Pearson, relatel the background of the plots,
'posed the pOSSlblllt{ that the plots could have provoked
a Castro retallatlon and asked Pearson 1nform
44~ (no No. *3
Chlef Justice Earl Warren of the operatlon._
VWarren subsequently Lnformed Secret Serv1ce501rector ’
James J Bawfé?’hho in. turn notlfle& the FBI.%éﬁ Moréan
informed the Committ=e that Rose111 1n1t1ally aoproached
him complaining of exce551ve FBI survelllance ever
@D+s
51nce he had been lnvolved in. thls patrlotlc venture.

Roselll also lnformed Morgan that Castro had retallated

for these plots by assa551nat1ng Presxdent Kennedy ’




- retaliation theorx)w11ch prompted CIA Director Rlchard

57

\ )
5! ‘After receiviig this information the. FBI

f“’"“-.

_ _ EER
dec;ded not to furth:r investigate the allegation.

Following the publicwtiqn of the Jack Anderson

and Drew Pearson art .cles of March 3 and 7; 1967,

-however, where-the tieory of retaliation first

galned public notori.ty, President Johnson ordered
5;.wML

. the FBI to 1nvestlga .e the matter. The FBI'

consequently intervi.wed Edward Morgan on. March 20,
a3 49,

1967. * Morgan 1nformed the FBI that he represented

clients that were re.sonable individuals who entered

into a project that :hey understood to have high

. governmental backlng and which involved the assaSSLna-’

54 50
thn of Fldel Castro. - Morgan then stated that hlS

cllents had reason t» suspect that Castro 1earned

. of these plots and k.1lled Pre51dent Kennedy in

B
retaliation.

(Zﬁi) The: FBI 1nves lgatlon resulted in Pre51dent

Johnson acqulrlng a ersonal interest in the

Helms to prepare a r:port on the assa551nat10n plots.

. F. 1967 IGR
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U e Y . ) ’
{;f?ﬁ On March 23, L967)Director.Helms ordered

. the CIA Inspector Geeral to prepare a report on

the CIA assassinatioa plots;sa‘ This report detailed
plans and Costis

the accounts of varisus CIAAoperatlons against €=ﬁa ’
1ncludlng an analy51> of the CIA—Organlzed ‘Crime
plots and the AMLASH operation. The IGR also
examined the 1960 Las Vegas w1retap 1nc1dent.
Clg)ﬁ _In reference :o'the AMLASH operation, tne

' IGR related AMLASH's activities in Madrid, Spain

in late 1964 ana'earLy 196$,where AMLASH was meeting

, 8451
with Manuel Artime. The IGR fura?er noted that

uba,
i g K
Rafael Garc1a—Bongo, a former lawyer“for Santo Eﬂ
. .55
'_Trafflcante, was in dadrld Spaln in March 1965.

Bongo claimed to be in- contact w1th d1551dent Cuban

military leaders, in:luding AMLASH.“

G. Anderson Articles | R ; Lo
{Rﬂ} In 1971, Anaetson:once again published
information promotin; the reteliation theory in two
artlcles dated Januacy 18 and 19. Theee erticles“
exhlblted more detail, relatlng that several assassins' c.

made it to a rooftop w1th1n shootlng dlstance of

Castro before belng apprehended that this event




Tke-CJ:A‘S Cantamiy
wes tha ?ro+cctunﬁ
O?” |v\*u“\%€nce

Sorces o ndl

lsa) (’,H’IO ds .

occurred in late Feb ruary or early March, 1963,

P
- that Rohert Kennedy it least condoned the CIA-

Mafia plots, and tha: Roselli delivered'poison

pills to be used in .1111ng Castro to a contact at !
. - 60~
the Miami Beach Foun_alnbleu Hotel on March 13, 1961.

H, Roselli deportat_gg

(3&9 In 1971, the :iame year that Anderson released -
addltlonal 1nf0rmat1un on the plots, the CIA contacted
the Immlgratlon and Waturallzatlon Service, Department
of Justice, in an at .empt to prevent 1nformatlon on
CIA operations: from heing disclosed in the event INS

59 G
brought deportatlon nroceedlngs against Roselll /

The,SSC stated in it Interlm Report, released in

November, 1975 that the deportatlon ‘order was still _;" .

-2

1n the process of be ng lltlgated 4@91n August
1976, authorltles di: covered Roselll s butchered
bodyvstuffed in an o 1 drum and floatlhg.in Miami's .

. 2D

Biscayne Bay, His colleague infthe:plots to kill

Castro, Sam Giancaha had.been shot to death in

his: home in June, 19°'5.




I. The Senate Selec: Committee To Study

Governmental Ope -ations with Respect to
Intelligence Act .vities :

Fom ) ' ’ ’ . o :

k?i} In connection with its mandate to investigate

Sl ) . X
the full range-bf gOJérnmental inteliigence activities,
the SSC "examined th: performance of the intelligence
agenéies in conducti g their investigation of the
assassination and th:ir relationship to'the Warren

oY . e ) '

Commission.P In A>ril, 1976, the SSC published-:

. its Final Report (Bosk V) whlchlln essence‘faulted

)

the CIA for its erro<s of omission in not informing

the Warren Commissio: of the CIA's on-going plots

the life of fhe'premier, Fidei Castro.

k?’%} 'After reviewing the details of the CIA-Mafia
piots, the SSC st;fei that_fcéétrd probably would .
no£ have'been éertain tha£ the CIA was behind the
underworid attempts" and that it would have been
unlikely that Castfc-would'havé distinéuished the .

the CIA plots with the underworld from any plots

sponsored by the Cukan ex11e communlty and not




62

affiliated in any wa - with the CIA.@%@E@ |
' (_'3 3} The SSC ident .fied the AMLASH operation,

however, as being "c early different” from the under-
(7(9 673~ - . .
~world plots. The .iSC -stated that AMLASH was in

progress at the time of the assassination, that it -
could clearly be tra:ed to the CIA, and that AMLASH's

proposal for a coup .:ad been endorsed by the CIA,
(7 54

the 1n1t1al step bei.g the assa551natlon of Castro.
The SSC cautloned, huwever,vthat it saw "no evidence
that Fidel Castro or others in the Cuban government

plotted President Ke:inedy's assassination in retaliation
| -  esedF »
for v. S. operations against Cuba.” )

(3%} As related in the Introductlon to this materlal,

the SSC did not reac) any conc1u51on because it i

_ &7 se

belleved additional .nvestigation needed'to oceyr.
“Te Sk FofLE (TFR) =

J. The CIA 1977 pag:ammam Report | )

Y Conetrm wi. '
ﬁ f Stung-by- the senate cr1t1c1sm and the ri

,M.n

effeet that Book V cxused in the medla, the CIA
C G FT7T e .
prepared a comprehen,lve report in ﬁﬁﬁ&'dm51gned

anS’h‘ ate, .
at least Ilthln the CIA, the crltlcal

"questlons postulated in the SSC Flnal Report




fo ¢} /TFQ‘}\ :
Ljh} The FHEM I5¥® .dentifies a principal theme

"of Book V ‘as thekpoé;ibility that Castro rétaiiated
against the United S:ates for éttempts on his life
and that the CIA ope-atibns may have.specificallyr

cagsed @ﬁﬁ such actiosns by Casté%.7l cin ;esponding

to this theorylthe CiA decided to perform the

following:

1) to conduc: a ful
and opera:ions/a he Cuban target to
_identify iy attivity that might relate
" to the asassination of President Kennedy,
and S

©f information

2) to review the possibility that CIA
ractivitie s against Cuba did, by their
nature, ciuse Castro to order the assassina-
. tion of P:esident Kennedy.T2=% 7/

' (3'7) The details of the lﬁﬁﬁé&- are thoroughly

related in this matesial because no source has

. - L —— it “"""Qﬂ . .
prev1qusly(ggb11cly,feleased themk "
1. Syndicate Op:rations )
Gaﬁﬁ Before analyzihg the AMLASH operations, the
CIA first related nev considerations pertaining to the
e TER ' .
syndicate operations. The 28R refers to a series

of articles written oy éaul Meskili and appearing

"in the New York Daily News in April, 1975.
\ . . . .

ﬁﬁ%} In theseiartizles Meskill described how
: L Qiso o . : : :
Frank Fiorini, ggwr kaown as Sturgis, allegedly




in some food or dring of Castro.

- with tﬁﬂet assertions because

in assaSSLnatlon plots other than the CIa operatlon

a 40-—}7\6r ( uShress of Ca:&rc,

.
recruited Marie Lore 1z, to spy oOn Castro/ and

. how Sturgis kneW-Jual Ortahand ﬁlanned to use him

1% =5 L
in a bomblng assa5511at10n of Castro. Meskill

asserted that Sturgl> clalmed he had been a hired

[ Pﬂrﬁb‘hﬂb
e@ﬁﬁﬁtms»~for the CIa for at least a decade and that

‘Sturgls was in touch w1th all the casino operators 74

in Havana during the perlod of the. Castro takeover.
In another article 01:June 13, 1976, Mesklll‘related'
the cl'aivm of Marie L)tenz that in the fall of. 1360
Frank Sturgis, actinj for the. CIA, gave her two
capsules of p01son p)wder’whlch she was to sprlnkle .

¥R 7y

TFR. ‘
6/0) The wrltersof the k93F~PFSR-were qu1te concerned
4he Name of the Cuban o?’;«.mL invcived in Phase T~ OF_
s g haa _' +hc plots

lpubllcly\surfaced,rln connection with a Castro. assa551na—

TRT A Sy !‘k O(z e 00w N
tion plot before the SSC fe‘mm the. CIA—

orgam.zed crime plots. asﬁrdms!-the—*aeexgmnent-to

'H

.po‘.l.som.Cast:o.-qave'"t "the-d‘vf‘ftr‘ei'a‘l”‘t’a'se“t'c)"t’a’gfro

who-may..h ave ce&ve fb-k»zekbacks—v—f-mmnt‘hevg’ambih i3 o
) s Cuban offic L’
interegte-~ he pOSalblllty that"s:uta: was involved -

74
also attracted the attent:.on of the CIA.




6#[/'In reference o Sturgis' allegation that he

. had been a hired éﬁnéaehet for the CIA for a,decade

. TEY - : o
the 19@7-TGR asserte.l that "he was in contact with
sone of the Cia Cubax employees in the Miami area, 77
‘but had no direct re.atlonshlps w1thrthe-Agency.

TR -
. The i@ﬁ recognlzes that Sturgls, through his gambllng

act1v1t1es and relat onshlps with various casino owners,
_may qulte 90551b1y hxve known Orta, and also raises
-the question of whetJer Sturgls may have been a source
of 1nformat10n to’ Ca itro regardlng Orta S part1c19at10n
5873

in any assa551natlon plot._

[f%} In reference .0 the Lorenz-Sturgis poison pill .

'7»‘ g" ‘9«. '

plot, the rEﬁﬂE$GRC§u+ed”thewelm;larl v _of this. 1ot

mermpTaadiin CFRrbiny a plor #5 i Cati 7

to the details in Eh 18 October 1960 FBI EEBO&..*

The CIA concluded thlt thls October date is too early

for the CIA syndlcatn operatlons and that therefore
' =

the syndlcate may ha’e been actlng 1ndependently.

43/ The CIA also oncluded that

_the Cuban éxile leadnr actlve in the CIA syndlcate

operatlonﬁg may have already been active in ol%;s
: - : N4

¥

‘with the Mafia when ;he_CIA‘approached him.




g The CIA 01ted two FB! memorandum as support.

Flrst, a 21 December 1960 memorandum pertaining to
~ underworld support fcr some Cubans, and second, a

',18‘January ‘1961 memo: andum relating an unconfirmed
e Culam €41 cleadesr o
report thatafazaas wi s one of the Cubans receiving
oY -

support.

, T ' -
(;ﬁé} The CIA furthcr}acknowledged jthat although

the operatlon with t]e Mafla was suspended after

the Bay of Plgs, it ppeared to still be in progress

92

when re- actlvated in Aprll, 1962
TER,

4%) The BN summaalzed its posxtlon concernlng

non-CIA sponsored syrdicate operatlons in the following. :

'passage.' .

It is p0551b1¢ that CIA simply found

itself involved in providing additional
-resources .for independent operations that .
"the syndicate already had underway.../ I/n -
a sense CIA miy have been piggy-backing on
the syndicate and in addition to its material
contribution v as also supplylng an-aura of
off1c1al sanci ion.& 34 :

2. AMLASH

Y7 TER
The TR state< the SSC suggests that AMLASH

was p0551b1y a Castro agent a551gned a provacatlon




~mission awkich woéuld :hen justify retaliation, -or,

in the alternative, :hat AMLASH was a security
. , A : o ‘
risk through dﬁﬁeh d:tails of the plotting may have
surfacedzfo Castro tlUS prov1d1ng the  impetus for’
T
provocation. "Addi 1ona11y, the IER c1tes the
SSC as holding that .n elther ‘case, AMLASH should
-ﬁ—:ﬁor
have - been reported t the Warren Comm1551on.
TR, 57 ¢8
6&%7 _The Iﬁﬁ.contelds nelther theory is correct"
" stating that the relitionship between the CIA and
AMLASH before the deith of President Kennedy was so
"unsubstantial and ilconclusive'that it provided no
basis for AMLASH/l_t) feel that he had any taﬁgible
, - c L &3 &
' CIA support for plot:ing against Castro. .
(&éy In support th’ ;g;;proceeds to narrate the
,Agency s understandllg of the operatlon. On Augu¢b l7
1962, the case offic:r for AMLASH reported that he
‘*/has/ no intention /of giving AMLASH/17/ physical

elimination mission- 1s requirement but recognize

this 1257 something 1eic%?id-or might try to carry
b DN g a8 T S
-out on his own initiation.™ Headquarters replied.




the next day, “Stronrly concur that no phy51cal
] €%f“a
ellmlnatlon m1551on e given AMLASH/l "Fromn

August 29, 1962 unti September, 1963 the CIA states

‘r‘/

it did not have any . ontact with AMLASH.
.é;@).On September ', 1963 the CIA rebeived the
following cable: '

AMLASH still ‘eels there only two ways
accomplish ch inge éither inside job or
invasion he r.alistic enough to realize
latter out of question. According AMWHIP,
. AMLASH still S3tlng for U. S. reveal
plan of actio:.”>49x, :

e - nside 3
The XBR notes that tie SSC 1nterpretedvf1n51de job™
“as referring to an, o>eration against Castro; the CIA,

however, says it refnrs to a general commltment concernlng

oL CTFE
how to effect change ‘73 The m also states that. at

thls p01nt Book v sars'"characterlzatlon of thls phase
&3 .
of the AMLASH operat.on is dlsputed."?y' The cia

contends that -any dl,pute{ghiy\ggigtsjln the eyes of the

357595 S <
TFée . S L Lo

(5:} The Eﬂ& next :omments on an interview of'

Castro by AP reporte' Danlel Harker in whlch Castro

.

- said that antl—Castr) terrorlsts had the support of




-4 TR :
U. 5. leaders. = ' Th: IBR states that the Book V

“implies that AMiASH/L may have reported't03Castro:zZ
what the 58C characterized as aseassination plots. -
The CIA.respcnee is ;hat-“Castrc's remarksrat that
time could not have stemmed froﬁ anything'said to
AMLASH/1 by CIA offi:ers as they propoéedbhothing

and undertook nothinj.'
: cabled
jﬂl On October 1l1. 1963 the case offlcer eahind.
headquarters ahd sail that AMLASH/l claimed to have
. the necessary people and equipment ta overthrow
: 468~
" Castro w1thout U. s. assa.stance.‘fl? Hn October,m
owis:;tc +he Limilzd S'ﬂ\i‘.’.l-l T e
1963 Desmond Fltzgerlld met AMLASH/1MinmwRenie- 1229
At this meetlng the 2IA- malntalns that - Fltzgerald
re]ected AMLASH's re;uest for an assa551natlon weaponq.
.spec1flca11y, a hlgh powered rifle w1th a telescoplc'

o2 TER
lens /C?/ The @3A coitends that at thlS p01nt lt

was clear that AMLAS { was 1nformed that there would
be no U S. assistan:e untll after the fact whlch
is contrary to the S:C statement in Book v to*the

effeet that it was uicertain how AMLASH 1nterpreted

g
the put-off by Fltzg=rald /5EL




A‘:(EB On November 1, 1963, Fitz§erald approved

informing AMLASH/1 t.at he would be given a cache’

inside Cuba and that a high~powered rifle with a.
o P . 154 :
scope would be incluied upon request.,93 -On "
November'zolthe case officer infofmed AMLASH that
- _ C /0 wese
he would be receiving the meeting he requested. .

This meeting occurre ! on November 22. '_/ -
- TEd - : -
(;§9 ‘The &R summa "ized the significance of these

contacts with AMLASH as related to the contentions
in Book V in the fol .owing passage:

Whatever the -elationship with AMLASH/1
following the death of President Kennedy, .

~there is evers indication that during
President Keniedy's life AMLASH/1 had no

- basis for bel .eving that he .had CIA support
for much of aiything. Were he a provocateur
reporting to lastro, or if he was merely )
careless and lLeaked what he knew, he had no
factual basis for leaking or reporting any, -
actual CIA plst directed against Castro./aé

(Si%) Finally,'in r:ply to the SSC éllegation that

the CIA inadequately responded to the Warfen'Commission's

requestvfor_all possible relevant information, the
TF . . : . . ' .
R observed:




While one can understand Eoday why the
. Warren Commis: ion limited its inguiry
E; +to normal avenues of 1nvestlgatlon, it

<,-:___,_yguld have se: ved to; R

W

d the. credlblllty

of its effort had it taken a broader view

of the matter CIA, too, could have considered

in specific terms what most saw in general

terms - the pn551b111ty of Soviet or Cuban-
involvement lL the assassination (JFK) because /07
of tensions o  the time...The Agency should = &%
have taken broader initiatives, then, as well."™

K. Recent Anderson ..rticles

_ JacKk
(;‘) 'In'September 976 and October, 1978,%Anderson
again published arti :les whacﬁ oropounded the retallatlon
- theory.ﬁ‘«a In addit .on, for the flrst tlme Anderson
fﬁGEIIEI;\revealed}thxt John Roselll served as his source
for the retallatlon cheory in all of the artlcles
publlshed through'th years;lr: _
CTZ) The September 7, 1976 artlcle appearlng in
the Washlngton.Post ,ontalns all components of the

e ' L _rLQ w\il((\? . e
retaliation theory. This-states:

Mafia mobscer John Roselli may
have taken th: secret of the John F.
“Kennedy assassination with him to his

death. He was brutally murdered a
few weeks agc, his hacked up body
stuffed into an oil drum and dumped

~into Miami's 3iscayne Bay.

Before he died, Roselli hinted to )
associates that he knew who had arranged
President Kernedy's murder. It was the
same- conspirztors he suggested,whom he had’
recruited =arlier to klll Cuban Premier
Fldel Castro.

. By Roselli's cryptic account, Castro
learned the identity of the underworld.




T s

contacts in Hivana who had been:trying
to knock him £f. He believed, not
altogether wi :hout basis, that President
.‘Kennedy was b hind the plot. £

The Cuban .eader, as the supreme
irony, decidel to turn the tables and
use the same :rowd to arrange Kennedy's
assassination according to Roselli's
.scenario. To save their skins, the
plotters linel up Lee Harvey Oswald to
pull the trlgyer.

Roselli co1ld never be pinned down

-on names or d:tails. It was also difficult

to assess whe -her he knew what he was talking
about or whetier he merely described what he
thought might have happened. Certainly there

is no real evidence to support Roselli's

story. But tiere are enough curious circumstances

. to justify telling it. Here are the facinating
highlights. . :

The ruggedly handsome Roselli, a flamboyant
mobster with inderworld contacts in Havana,
was. recruited by the Central Intelligence Agency
in 1960 to asiassinate Castro. . He had no
authorlty, hovever, over the underworld elements

. in Havana. -

"They were inder the loose control of Florida's
- Mafia chieftal, Santos Trafficante. His gambling

enterprises i1 Havana had. been closed down

by Castro afta:r the 1959 revolution. In fact, =
Trafficante had been lodged for a period in a
-Cuban jail, an 1nd1gn1ty that didn’ t endear
Castro to hir. . :

After Trafflcante made it back to his
Florida haunts, he left part of his organization
- behind in Havana.. Some of his henchmen even
-managed to develop contacts 'in Castro's inner .
circle. Thes2 were the people Roselll wanted .
to use to knecck- off CastroL o . T




But Roselli 4.
inside the Mafia
arrangements wit
Roselli called i
godfather Same (
with Trafficante

As Roselli's
persuaded Gianca
their advantage
the CIA. Convin

Florida to make

Once Giancana
~Roselli used the
Castro's demise.
poison pills, su
food. The pills
he died of natur
snipers were dis

11 causes.

dn't have the stature

to make the necessary’ -
1 Trafficante. ’
1 his patron, the Chicago

to deal

ssociates tell it, he

\a that it would be to

0 win the good will of

:ed, Giancana flew down to
:he preliminary arrangements.

and Trafficante set it up,
Havana underworld to plot

At first, they tried to plant
yplied by the CIA,
would have made it appear that
When this failed,
>atched to a Havana rooftop.
They were caught. :

in Castro's

The word reac1ed Rose111 that some of the plotters

had been torture

{ and that Castro had learned about
the whole operat .on.

The CIA callel off the Roéelll operation in
March, 1963, but recruited a Castro assoc1ate,

'ARolando Cubela,

e} murder Castro.

In an impromp;u, three~hour interview with
Associated Press reporter Daniel Harker, Castro
~indicated that h: knew about the attempts on his
life and warned :

leaders.al;o




.was behind the

- might not be sa
1963.

‘According to
the same underw
caught plotting
were Cubans fro
tion. Working
allegedly lined
Lee Harvey Oswa
pro- Castro move

Accordlng to
may have shot K
decoy while oth

range. When Os

suggested, the
he would crack
might lead to t
have brought a
Mafia. -

'So Jack Ruby

“making it appea

the President's

Roselli explain

Several key C

It has also b

indeed, had bee

in the Havana u
dated Nov. 28,

‘gangster type n

in his Cuban.pr

‘e. That was Sept. 7,

Roselli, Castro enlisted
)rld elements whom he had
against him. They supposedly
1 the old Trafficante-organiza-

71ith Cuban intelligence, they

up an ex-Marine sharpshooter,
.d, who had been active in the
went.

Roselli's version, Oswald

:nnedy or may have acted as a

'rs ambushed him from closer

;ald was picked up, Roselli .
inderworld conspirators feared
ind disclose information that
iem. This almost certainly would

assive U. -S. crackdown on the

was ordered to eliminate Oswald,
- as an act of reprisal against
killer. At least this is how

:d the tragedy in Dallas. _—

A off1c1als belleved that Castro-

_lennedy assaSSLnatlon. ' kb

:en establlshed that Jack Ruby,
1 in Cuba and had connections
Wderworld. One CIA cable, -
.963, reported that "an American

wmed Ruby® had visited Trafflcante L

.S0n.




‘
1
i
i
|
i
‘
t

.
E
|
i

III. ISSUE ALALYSIS

A. 'Preface
Copmvamteg

ij} The—ﬁgﬁ% inve:.tigated this mater1a1 to

) .))&ah\) ( n
determlne what conc1131ons-eaa be aseertained ¢lealD

-y : ing Litastin.g,
concerning the natur:.:, scope, and renifications—
of these operations. In this‘regard, various

1ssues are presented in the following sections,

subjected to ana1y51,, ané—ehen~fese&veé-aeee¥étng

tGL_

eﬂew——prebab}eﬁnee*uat;cww;iuui

the_most_lgglcal_;nﬁ
: Co.nm.t\l,b

Cf%) .To fulflll th .s process, the ﬁ&@ﬂ rev1ewed

material from numeroxs governmental sources that
pertalned to the per ;ons and operatlons relevant

to the investigation These persone included;

1.7 'Jokn Roselli = ;fn;;;—\prlnc1pa1 ‘in’ CIA-O.,.
) ' o “operation .
2. santo Trafficant: T " - principal iﬁ@CiA;Q;C-
operation e

'CWbAn exdo “a\ r

3. ~ principal in cia-o.cC.
operation - . ’
4. Sam Giancana . . - principal in CIA-0.C.
E R i . operation . ... '
5. Robert Maheu =~ - = principallin'CIAeO.CJ

- operation




10.

11,

12.

13.

14.°

15.

S19.

20.

.;\;1.»,.% pm,m,,‘

Michael ‘McLaney

‘Samuel Benton

Norman Rothman
John Martino
Edward P. Morgan

Edward K. Moss

pino Cellini

‘Richard Cain

Charles Tourine

Rafael "Macho” G‘ner

Ang_e]_o Bruno

Sam Mannarino
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21.
2.
2.3.
24.
25.

26.

. C/g\«b‘-s, OH—LiL '5 iwmu.; Opu.mbnu & J.bkp L@Lt
. ! G

27.
728,

"29.

~30..
31.

32.

33.

34.
35

’3&, }

Kelly Mannarino

‘Edward Browder

Joseph‘MerQlé_

Arthur Ballegti
Dominick Barton::
Richard Helms
&amesmﬁ*eqﬂnefi-jﬂhﬂp

Luié Balbuena C:lzadilla

_ AMLASH

Wllllam Alexand :r Morgan
CM—ECM\ 0 £licist -
(075 = e

Jack Anderson

Frank. Sturgis -

Fidel castro Rul
- Yidker Espmosa, "Cr\'\dhdc'p_.

!‘Y\eyer LanSK\a

St (,;‘,»\-'&-\ —_La,s%fm ,
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(5) @Yy o - POS3U 0yt
o @]Wherever vidrxide  nd desirable,. the @R ‘el

;

!

\
either  interviewed o: depvosed these persons or
subpoenaed them to g: ve testimony before Committee
members. : T -

VA - - ) n ‘t’{]; )
Q&[} The governmen' socurces where the HSEA \_e~eatlls

requested and review::d material were:

-1 »Ceﬁt;al Intelligwncé:Agency
2. Federal Bureau o' Ihvestigation
3.‘ Drug'Enforcemedt Agency
4. Depértment of ﬁefense
5. Department Qf St ke _
6. Department,ofiAlzohol, Tobacco and Firearms
7. Unitéd Staﬁes'Cu;tomé.Service_ .
8. .Immigration aﬁd Jaturalizatioh,Sefvice'
9. United States Seiate Committee on Inteiiigencéf
10. United States Se:ret Service - |
11. Chicago Crime Coqmiésionv
12. Chicago Poliée'ﬁapartment
13. Newaofk Police Jepartment

14. Public Safety Department, Organized Crime
Bureau, Dade Couaty, Florida - : .

15.° Cuban Government




AT .
. {é%} In the majori:y of instances, review
of @ material at tiese sources and aay statements
from individuals wer: not pertinent to any
assassination plofs wgainst Castro, partlcularly
e
the CIA-Organized Crime eX the AMLASH operations.
Further, @most &P -elevant information'acquifed
was alteady known th-ough the SSC -investigation
© I&R omd TER: .
and the CIA }ﬂspﬁeeBﬁm@aue@a&-aegagga For this
LA
reason}the following analysis represents congLusaens

WIS
pr1n01pally derived ‘rom information substantlvely

e e

the same as that whl*h.the SSC and CIA prev10usly T)

oo Cononi Al
considered. Consequ=nt1y, ‘the BEER investigation
icﬁu:xb '
resulted in addltlonllﬁcorroboratlon of this informa-
ing

tion from a dlver51t{ of sources. /07 What_;ema;nscL
te—bewdfawﬁJQQZ:;he——encins&ens***

B. issaes~ne§ta§aeny=to'?ie
AMLASH Operatlon

L~~\\§> o : ) . . .
@ Chonactius aa,(?,_r:rz:,, % e A @LAS(}

@«bu’&b I




.CIA, 1n hls testlmon' before thngCommlttee}stated

that the AMLASH operxtlon was not designed to be
an assassination plo: ﬂl@ As already’indicated,
T = R .
the 3+597-26R conclud:d that AMLASH had “no factual
basis for leaking or reporting any actual CIA plot
dlrected agalnst Cas :xo" during President Kennedy's
T8 )
life. /1! _
qug Joseph Langos :h, the Chief of Counterintelligence
for the CIA's Specia. Affairs Staff in 1963, the
component responsibl: for CIA operations directed
against the Governme it of Cuba and the Cuban Intelligence
Serﬁices, offered a ontrasting view to the testimony
. TFR. L oEE-
~of Mr. Helms and the assertlons of the iH+—FCH.
Desmond Fltzgerald h:aded the Spec1al Affairs Staff |} 3_
e ikia:Le aarapy
whith was respon51ble for the AMLASH operation.

In an affidavit to tie Committee, Longosch recalled?




/T/he AMLASH yperation prior to the
assassination of President Kennedy was
characterized by the Special Affairs
staff, Desmoni Fitzgerald (sic) and other
senior CIA of licers as an assassination

operation ini :iated and sponsored by the
CIA—'l}GI’8

(;5) ?YLangosch’furthef\rec)lle d;that as of 1962 it was

highly possible that the Cuban Intelligence Services
were aware of AMLASH and his aséoqiaﬁion with the
CIA ‘and that the info rmation upon which he based his
conclusion that the \MLASH operation was insecure
was available to senior lével CIA officials, including
‘ié-ef—//é
Desmond FitzGerald. .-
(@6) In response to> Langosch's sworn statements,
this Commlttee recei red the affldaVlt of Kent (CIA
6 femer CIA employjec.
pseudonym) L. Polloc<,ﬁE§mE§§EEEIA Pollock "served
as Executive Offlcer,for Desmond FitzGerald during
‘the énti:e period in which he wasvchief'of the Speéial
affairs Staff... and discus:?séd with him the AMLASH
i
operatlon as it progressed wit Pollock spec1f1ca11y

,contested the assertions of Langosch stating:

- To the best of my knowledge, Mr.
FitzGerald ccasidered the AMLASH
operation to ce a political action




act1v1ty with the objectlo of
.organizing a sroup under Qb Atntashf |
to overthrow lastro and the

Castro regime by means of a

coup d' etat. I heard Mr.

FitzGerald diicuss the AMLASH
" operation fre juently, and never .
heard him cha -acterize it as

an assassinat .on operation. Mr.
FitzGerald st:ited within my hearing .
on several oc:asions his awareness that
coup d'etat o’ten involves loss of

life.F08y 1}

«ﬂ?} quHe also stated.&

_Wé/lzu Ae > 1 ASH %W Car
ao g é&awz44#ﬁ4béuah /géO%

Desmond FltzG>ra16 dld not characterlze_

the AMLASH op:ration as an 'assassination
operation';: tie case officer did not; I,

as Executive Jfficer did not, never discussed
any aspect of the AMLASH operation with Joseph
H. Longosch; :he Deputy Chief, the other-
branch chiefs and the special assistants

. could not hav: so characterized it since
“they did not now about the pen {(the pen

was spec1a11y filled with a hypodermic
syringe in response to urgings by AMLASH

for a means t> start the coup by killing

. Castro.) The case officer offered the pen «.
" t0 AMLASH on -he day of President Kennedy's

death. -AMLAS1{ re]ected the pen with
disdain. ggﬁﬂp

be de,a,c’u//t/
LoV A the A K

bk,
Puesdsnds /)/Wmuty ML, . n :




"‘L .

B Tl proboe bl b ok (aste wad

S A A e L R T A 8

' . ; Zf e wéﬁsﬁa B

P Wy ~ 3

L‘[u»t el (G petadd . =

. ' 1f &
N )

i¢ I 1 ~{ i _J(: - S

jif

B

;.r

o

7

‘

,M—,u»»‘Iw 62%) In his 1nterVLew w1th the Commlttee, Premier ST
4%,

e i

ﬁm:-_
Castro,set forth som: reasons suppertmag*%hnﬂaeen@entmeﬂﬂ

EacEs

&5 SEEEN The reasonlng in his

|S (SMS! vC -
statements A\ Castro sdid.in part:

That was insane.  From the ideological A

point of view it was insane. and from

the political point of view, it was a i

tremendous insanity. I am going to tell

you here that nobody, nobody ever had the

idea of such things. . What would it do?

We just tried to defend our folks here,

within our territory.. Anyone who subscribed

- to that idea w~ould have been judged insane...

absolutely sick. Never, in twenty years of

: . - . revolution, I never heard anyone suggest nor

) even speculatz about a measure of that sort, - /

because who could think of the idea of ‘ f//!
“

W‘r\\,f T e woutd ehdsta I
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(/ the ASSA

organizing th: death of the President of
. _the United St.tes. That would have been
~ - ~ the most perf :.ct pretext for the United.

- States to .inv:de our country which is what
I have tried :0 prevent for all these
years, in eve Y possible sense. Since the
United States is much more powerful than
we are, what :@ould we gain from a war
with the Unit.:d States? The United States
would lose no :hing. fThe destruction would
have been her:. 1Zo :

Castro also added:

.-":g«.
L

I want to tel. you that the death of the
. leader does n»Ht change the system.‘ It has
. never done thlt.|2\

(70 In this 1nter riew Castro also commented on
the speech of Septem>er 7, 1963 ;ﬁfgh has been cited
throughout the years as an 1nd1catlon that Castro may
have assassinated Pr:sident Kennedy in retallatlon.
Premler Castro asser :ed:

=So, I. said soalething 11ke those plots
start to set 1 very bad precedent. A. -
. very serious >ne - that that could become v
. a boomerang ajainst the authors of those
actions...but I did not mean to threaten
by that. I 4.4 not mean even that...not
in the least...but rather, 1like a warning
that we knew; that we had news about it;
and that to s:t those precedents of plotting
of .other coun:ries would be a very bad
precedent...s> mething very negative. And,
"if at present, the same would happen under

5};,&/’?;7/1‘" )

/{’@u .2 V’:-S




the same circimstances, I would have no
doubt in sayiig the same as I said (then)
because I did:i't mean a threat by that.
. I didn't say -t as a threat. I did

not mean by tiat that we were going to take
measures - siailar measures - ‘like a .
retaliation frr that. We never meant that
because we kn:w that there were plots.
For three yea-s we had known there were
plots against us. So, the conversation-
came about ve -y casually, you know; but
I would say thiat all these plots or attempts
were part of :he everyday life. ;17

' w &e-.(ua Lo,

(}3} Some reasonLn}T—whieh#EGmmtttee—eau%&ens_;s

speculative, may be >f _some, a551stance.haue It

does not seem likely that . Castro would make a veiled
refgrence to assa5511at1ngA%mer1can leaders in.
Yretaliation.for'plot; on his life if he was actually
planning é:gcontémpllting'sﬁch éctsg ke would want

to call as llttle at :ention as possxble to himself.
.Rather, 1t seems Cas :ro was attemptlng to dlsplay
his_publlc dismay anl! knowledge of such attempts

in an effort fo prev:nt their.continuance. iConsequently,

together w1th an abs=nce ‘of any evidence implicating

W Scems probable
the—camm*ttee—be%&eves

Castro. in the assassLnation,




2
4 vy

: o~ 0 A
ity A

that this incident, vhile dlsplaylng Castro s - 3

“displeasure at American act1v1t1es, does not
implicate Castro in 1he assassination.
<b4 The—eemm*%%eevhaiee»ee‘E’ere are additional

reasons to dlscount iny. 1nvolvement of Castro in

the assassination wh: ch are also compelling. .

'r"*—-eﬂ§These reasons, while persua51ve,
are &Lﬂ&. necessarll' sgéorueeu—l“ft-?ve— '.

(ﬁé} Flrst Wllllan Atwood, Spec1al Adv1sor to the
United States Delega .ion to the Unlted Natlons, was
involved in diplomat .c efforts to establish a frame-- o
work for detente dur .ng the fall of 1963123Atwood.-f ‘ f—
told the SCC that Mc,eorge Berndy, an adv1sor to Presxdent
Kennedy, told him thit President Kennedy was in favor
of."pushing'towards n openlng toward Cuba" to take
Castro'“out of the S)Vlet fold and Derhaps w1p1ng “out
the Bay-of Pigs and naybe gettlng back to normal. nq

Atwood also arranged for a French journallst Jean

Danlel to meet w1th (ennedy pr%pr to a scheduled
12>
trlp by Danlel to se: Castro. Daniel'and Kennedy




" WW 47035 DooId:32273547 Page 51 . .- . L. A

. ; plot during the life of President Kennedy end that

discussed the prospe :ts for reestablishing

United States-Cuba r:lations and Kennedy asked
Daniel to see him af:er visiting Castro.

(Y Tt scans £ pon
( ) ~ThesConnibene pakiawes that such efforts

to establish a peaceful'coexistence between the -
United States.and Cuja would have hampered any
. desire by Castro to issassinate Kennedy. y

P (e ﬁ,_,d,u)\\ +ha AU‘AfU-(/Q'-J. &\,"} e
("n) Second tbe_cmlse«be;:i-eve&-tm’t

i+ can he tJt‘CW"J ok

amnngrthe leaders of the Unlted States Apresident
Kennedy supported a,Less hostile attitude and position

_toward Cupa; Even if Castro felt the relations between
Cuba.and the United ;tates were bad under the_Kennedy
_Presidencf, there were legitimate reasons- to suspect they

would have been wors: under any other administration.

K=

A Cosngem 2,

'%dgsumlng that AMLASI was not an assassxnatlon

plot durlng the llfe of Pre31dent Kennedy and that
. Castro uncovered its exlstence and scope,

Huslon it of. A i
he@ﬁﬁﬁ%mﬁthat castio Yould max have been provoked

in a manner sufficient to 1nduce assa551natlng

Pre31dent Kennedy in retallatlon.

= )
{qﬁ) - stumlng that AMLASH was an assassination

Castro uncovered 1ts ex1ste1ce and
: scope eu@ammwtﬁee
it s S e di fd J’\,A‘ . pe,

%&Mmmsllthat €astro” ould @m have resorted to

assa551nat1ng the President of the United States in

retaliation.
o

-7 -~ R .

;5{‘ v _S-W"/"t""v‘:}/-
Thus, with the prospects of renewed diplomatic

relations in the air ard the knowledge that Kennedy

possessed a more favoreole attitude toward Cuba than

other military or political leaders, Castro would have




had every reasoa to l.ope that Kennedy maintained

" the Presidency. Fur :her, Shawdoniilirtopdagammst.

. not :
beltieve—thet elimiria :ing Kennedy would®necessarily

have favorably alter:d the United States operations
: . CQ&"(A Not Aaiae

~and ties toward Cuba In addition, tha»@@gggﬁﬁee

protable Hat
dees-pabebelieve Cas .ro would have assass1nated

President Kennedy be :ause such an act, if dlscovered,

would have atforded .he Unlted States the excuse to
destrdy Cuba. The r sk would not have been worth
it.

B. mm_fhe CIA Organlzed
Crlme Plots

1. Scope and Na :ure of Plots

a) Roselll Knowledge of CIA Sponsorshlp
Sppak
Jame&4}4;ﬁnﬁﬂ& 1nformed the Commlttee

t that Maheu told Rose .1i he represented an 1nternat10nal

, : Swppak E
" told him from the belinning that e2Eemned]l was with yud.

"the CIA.\2-7 Maheu confirmed this’ account to the ssc.

29 1206
group of cllents who had vested 1nterest in Cuba.

Roselli, however, te.tlfled to the 55C that Maheu
» ' the

e 3 =

_Maheu'also stated in a dep051tlon to the Commlttee that

: Glancana knew at the time that eée=sa§;l was w1th the

':CIA.]zﬂ Further, Trxfflcante testlfled to therv




)

Committee that Rosel .1 informed him that he, v
e ' RS
- Roselli, was operati.g as an agent of ‘the CIA.

(ﬁD Thé weight of the evidence indicates that
Roselli, aﬁd thus Gi.incana and Trafficante( knew
the CIA was behind tie assassination plot;_at an
_earlybstagé. This fnc@gnition of CIA initiation
is imﬁortant}hﬁﬂﬂﬁ%& i€ shows that Giancana and
Trafficante-and.tﬁus organized crime knowingly
became involved with the CIA.

b) Diséovery»of True Identities -
239 Résel.i arranged for-the-eﬁfrance of
Giancana and Traffic.nte into the plots and introduced )
e Ch - Ee Chosf

them to GEESAEEF: as "Sam Gold" and "Joe."1|3| Ot€emmetl
canténds he,léarnéd':he true ideﬁﬁitieé.oflthese
‘persons a few moths after theroperatién wés in progress

when he and Maheu sa/ an article in one of the Sunday
sections of the Miam. newspaper.‘>¥ This article

supposedly pertained to'pfganized crime in the United
States and contained pictures of top héodlumé, including

Same Giancana and Saito Trafficante.}3% In the




‘k‘z:. gu»wpml—u B '
EZF&"? IGR O—'E@mi:l s :ated that the artlcle
PP

came from the Parade magazine ;34 in the Miami Times.

Maheu'also contends :hat-he did not know the true
1dent1t1es of Sam Go .d and Joe untll thlS article
TS Tl Sep ok Coid

appeared :5 ClCoaw =¥ also stated that this 1nc1dent
occurred.after the "je were up to our ears" in the-
operatlons and consequently the CIA declded to
progress forward. Vi )

BZJ The SSC condulted ‘a search of supplements .
to all-Mlamllnewspapurs for the requeelte tlme
period and couid not locate any euch'articleJ37
The ¢oﬁmittee conéeqwehtiy.searched Parade~magazine
for.the fall of 1960 ail of 1§61, and ailloleGZ{
" the years which spam zed -the entire '.operation. : The-_;_
Committee learned that on Januar 21, 1962, farade
. SVouE T & D%«/ elur
published an article entitled, “@ww-government S
crackdown on organ;;(-d rime," written’ by Jack -
Anderson, which conte‘in-}a llstlng of the top ten:

hoodlums in the coun ry as well as several photographs

of mobsters, 1nclud11 g Santo Trafflcante % The

artlcle focused on t]e efforts of Attorney General




Robert Kennedy's caipaign against organized

crime and mentiong »>oth Giancana and Trafficante.
(gq Although this Parade-zztlfle-appeérs

to correspond w1t§h7;§;£:$i¢ :g; Maheu' s—descrlptlon,
it is over one year past the beginning months of the
operation. 'Ihdeed; it occurs nine months after the
completion of Phase I of the plots. Additionally,
neither the SSC nor the Committee has discovered .
any other article purtaininé to organized crime in
Parade magazihe or -he supplements of any Miami
“newspaper for the a .leged time perlod .

t?j) #h,-ufpcd-tkuﬁ ) 49({55*44‘““j1

It appears Gkgﬁgﬁzi and Maheu are Ly;ng in

" an attempt to look ‘or an ex post facto reason f ,,,an"”

“contlnulng the operxtlon after the 1ntroduct10n of
two of the top orgaxized-crime figures in the Uniieé
'.States. Imp11c1t i1 their contention is that while
‘the CIA wished to S)llClt cr1m1na1 sources to

assassinate Castro, it would not know1ngly have

‘recruited ény_figur35~from the top-echelon of :. o
' B aacitionatty, et I

organized crime.i?qy Additionally,




. statement .that "we i-ere up to our ears in it".is

even more difficult to fathom since accordlng to the
iﬂﬁﬁ?iGR.the operat on was in its embryonic stage

in'the>fa11 of 1960 and no pllls were, even dellvered
until appfoximately February or March of 1961 -~—4%

}—~———W1thout addit: onal support the Gemmretee

deee—natabeéaeueaéht contentions of Maheu and *Jue E*ﬁﬁmf

oremmmELdAL Mot belie va b\ ,
F i/ ]
(gL) A Thi® CIa plot to assassz_nate Castro was
‘ necessarily a highl: volatile and secret operation.
Once Roselli'introdhcedvadditionai contacts into the
scene it is not 1og cal that the CIA would have |
:neglected to verlfy the 1dent1t1es of such prlnc1pa}s
On the contrary, 1t 1s more bellevable and more
probable that the C/ A ascertalned the true identities
of "Sam Gold" and ".oe" at an earlj stage and .
consc1ou;i;>§;2;res ed forward in the operatlon,
confldent that thesz two persons, in the words

attributed to Colon¢1 Sheffleld Edwards, were

individuals “tough «nough” to handle the job. VQO C




¢) Roles of ‘'rincipals

1 Phase One

fi Colon 1 Sheffleld Edwards ass:.gned
m the task b} 4 finding someone to- assassinate
b e 1y
Castro. |#' Edwazds n 1 both decided to

utlllze Maheu as soaeone to recrult persons to
L irs 4 '&eSu.WuﬂJ-
effectuate the oper ition. M3 Ggomredl- also
‘described his role 1s the liaison to the CIA and
confirmed that all reports or information would
proceed- through him to the Agency. MJ In addltlon,
Aaa
OLgemwert said he acted as a "babysitter” to Rosellid
. he i ed »
theadusiye - remaindwyg with him to occupy his time to
-
insure that Rose111 was fulfllllng his role. J"I‘f
Z)ﬁj There is a dl,crepancy over who suggested
- Eupipns :
Roselli for the ope ratlon,/"—’ but in any event,
he was recru:Lted be ause ‘he had connectlons with
NG
persons who could handle the assignment./#%
(g(?) Conflict arisa2s over the role of Glancana.
Roselll 1nf0rmed th= SSC that Glancana was only a
~ESEER - .
"back—up" man.'“r7 I-s-she-u-l-d-be—ne-eed—th&t- Giancana
. was murdered four cays before Roselli made this
statement. Mahue, h_owever, described Giancana

fn./ i—/\\—lﬂ+.\x~ nu‘ - A‘j dﬂfr\/\l @OS"{\V S@hﬂ.k_

Pt P - .
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as having a key role and characterized his job

‘as "to 1ocate someor e in Castro's entourage who
» AHe—
could accomollsh th(,assassination."fqﬁ Joseph

Shlmon, a close frlznd of Roselli who had knowledge

of the plots at the tlme, stated tg§;¥ﬁoselll contacted
Glancana to provide Cuban contactsi"f Shimon further -
characterized Gianc.na as only prov1d1ng contacts,
specifically Santo “rafflcante, and not as an actlve

#8230

‘participant.

G?QD The most soun | analysis is that Giancana éolelg:;

e s e e

servedyas a person toselll could approach who could

I

,then make the'neces;ary_contact into the Cuban domain,

spec1f1ca11y Santo frafficante. Roselll, who -FBI
-files 1nd1cate repr=sented Glancana s interest .in
Probaly
Las Vegas and was szbordlnate to hlm, wouldﬂnot
directly contact th: organized crime boss of the'kuban
_and Southern Florldi area without first’ contactlng
'hls superlor, Glancana, who would then make any
fnecesaary arrangeme1ts. Both‘Glancana,and Trafflcante,

- being bosses of twc organized crime domains, would

have the means, pov.° 'fnd stature to arrange for

. the assa551nat10n. fter contactlng Trafflcante,-




by 8t

who heve the i.nflue ice to recruit the neces@;,

- ‘personnel to aEEERE w perform the assassinat
Giancana probably wis not an active particiy
the process of poisoning pills or actually =
B, o

the assassination. ‘

(052) The role of T-afficante, the only liv:
major vorganized crie- figu.re involved in_thf;:'
is a major source o conflict. The EZER IGZE:'

several references :0 Trafficante w_hich"chaf-__.

his function. In d.scussing how poison pilX’

f

be given to Castro, it states that "rraffics,
the courier') was i touch with a disaffects

"~ official with acces; to Castro and presumabl \'\ i E

T
%

wort that would enasle him to surreptitiousj ;

Castr."/ 3~ Lété)_: tle“ report states that ",ﬁﬁ'-‘

" passed the pills to Trafficahte@" and that ",

[ine Swppoe Chief]
reported tG -83@emusE i} that the pills had bes,
[ihe Cubon ofbicial] 333 . Ho Cubom official.

. o

to @ in Cuba."/5 3 After e lost his po

in the Cuban governasent and could no 1ohger

T6R e Swppoer Ch .

pills, the @R says "Roselli told Obfemewdy

Trafficante knew of a man high up in the Cuis=

movement who might 1o the job." 15  Roselli

{

\




-53? .
hlm as(kntaﬂte~éa~1_;ona) The following

Dassage further con irms Trafflca?te s role:
by .A.Li‘!‘ > i .

Trafficante a]proached Vigxesra and

told him that he had clients who wanted -

to do away wi'h Castro and that they would . )

pay big money for the job. Xemema ig i Th# ‘w””j
_ reported to h.wve been very receptive, since

it would mean that he would be able to buy

his own ships arms and communlcatlons

equipment. 156 -

(ajg Trafflcante t.stified in public to the Commlttee

that Roselli asked aim to @Eiéi;;;;;s/as an 1nterpretor $7
s
between the America.. operatlons and the Cuban contacts.

Trafflcante denled xandllng or carrying any p01son pills.
H AP SR m@menm@dﬁﬂw?
used in the operatlwn, denied recruiting Velana " :
Yhe Culpam offrer 3be #6F Tl -
“and denied recrultliﬁ\ezta; In his Senate testlmony,

Roselli confirmed T"afficant's‘role as that of a trans-
: - 6/ : : : :

' Tg . n‘ d“ . < . Lo .' I : . )
(@ LQlLonnedd., hozever, informed the Committee -that
Trafficante was the person in contact with Cubans in

g _ o .
Havana.”®2 Giancana partially confirmed this in the e

IGR by identifying»roe as a man “who would serve as o
EWey /53 _

a courierto Cuba a1d make arrangements‘%here.

Tha SV':J('MN' (f;.r" oo,

O-Gsnaall also conf'rmed that he was the only CIA

conduit and that if the 238% TGR stateslTrafflcante'

’Fy.:.?-“'-(‘o""k Teadam s \, "?3 Lﬁ/“ - R “‘“"{ c”“" .Avwe T

Qi &-'

-

,U




Ny

contacted or procurad the assassin then it
- .accurately reflects the information the °
~amdede ) .
CIA received. sed
£
(qg It“is*rnterecm-nq—t:ha't f:he 1975 and 1978
Congressional testimony of Roselli and Trafflcante
corroborate each ot ner,but remaln contrary to how
the pr1n01pals repcrted the facts ln 1967. T_h_é

.......

ev1dence ﬁronglyu ngml__c.:_gites)that Trafflcante was not '
vmerely an interpretar bu_t an active participant in .
pas;sing the poison pills énd in recruiting the<
potent‘ial asvz-:assinc This is 1mportant in dramatizing :
the deep ‘involvemert of organlzed crime with the CIA

in these plots. " Or2 can undverstand why Trafficante
foday wisheé fo dow nplay-his 'fdle; the faéts,‘ however,
simply do not suppcrt his assertlons. _-.The m

w(}pm,tz +he ) -
w@ 6) G ICR- uu, CMJO(LW

The Commxttee also heard testlmony from PerberEo

Vemna S&s-:sena steted that he is not aware of any

CIA assassination ;lots to _klll Castro and denied

165 He

involvement in their operations. —m- is cbviously
) rzu.bw.vrm. '
—prameation for ‘P TUEIYE =,
prosecution for per j Y5 1f p0551b1e, would Pmba j
/Cﬁi\w |

Aonnf ve, ;
v 1nvest1gat::cm. Qoa.\ﬁ. . ﬁ

U

e
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2) Phase Two

- - ﬁ?‘) In- Phxst Two William" Harvey’ assumed s

Sepped ol

O*eﬂane&&és role NJ Glancana and Trafficante were

no longer involved . n the operation. /47 The

IGR states that Ros:11i remained as.a prominent

flgure and worked “dlrectly with the Cuban exile
I e d
community and dlrec 1y on behalf of the CIA."

{?5 Although the GR does feqnsst that Trafflcante
was not 1nvolved in Phase II, f011t contains thls
caution:
Trafficante w.s one of the principals
. : in Shef Edwar:ls Phase One of the operation.
) He presumably was not involved in Phase Two
- - : under Harvey, but we cannot be sure of that.
. . 1 After a}l, Trufflcante_was the man who brought
[Ha Ckuww‘9*d°lca‘§£1———venaaa into thie operation-late-in Phase One,

an wa:: one of the main players durlng
Phase Two.1 70 .... - - c

ifiq,\i C%ﬁIt is reasonable to assume that Roselli at least .<ept
both Giancana - and T -afficante’ 1nformed of the . .
operatlon S progres
’ Dellvery uf the Pllls
00@ Neither tie 6% IGR or the ssc plnp01nts
. 4k Swpport Chuady
the date on whlch &:e=mne%i dellvered the plllS

~ to Roselll durlng Piase One of the plots. The chain -

of-custody, as alredy mentioned, wasvfor Roselli

to deliver the pill; to Trafficante. The.subsequent




steps remain a mystcry but Roselli reported to e

Saappentk Caiahy “

0+€eaﬁﬁ&arthat ‘the }ills had been dellvered to 171

Ha Cuban cticial <
<efa in Cuba in’latc February or early March,-lQGl.

f“)& Josebﬁ Shimon informed the Committee that_hé
and Maheu travelled together fe Miami tolthé
Fontainbleu in Marcl , 1961, to witness ‘the Pettersonv

~ Johansson fight:%$§' Once there Maheu iﬁfqrmed him
of the plot to assa: sinate Castro*.!f?g 'Shimon:elso
says that during th:s.trip heatfeﬁded a meeting
where a poisonous 1:qhid to be used in'tﬁe assassination

¥51 -
was passed l
ﬂ}} Shimon is prolably the ‘source for Jack Anderson s

column of January 1¢, 1971, whlch fixes the date of the
passage of the peisnn at the Fohfeinbleu as March 13,
1961. : 7 - v .
;;03} In any event, it appears eerea%n fhat the CIA
did not pass any pil 1s, poison, ‘or assa551nat10n
'weapons before Febrxary of 1961 The fall segment

of the plots only c~nst1tuted a plannlng stage, no’

m— ) one undertook any operatlonal act1v1t1es.

(e e

; b J" \u f'/ (21.,1: N gl ‘ e, Iuo i AAds e "{"“" - 'ﬁ“",ﬁ o ﬂ/"“
h U'V / ) o d
U-’n f]j‘}j u(v‘.ﬁ'ﬁ-&tb Q) U/‘SV“ ‘(\i M‘ 1:‘Ij i"é) I‘\' \..L, M/‘.QAJE,; W

D '&6 t .Uu., U s .g Yol g \”:%z,«-t/\d o the Pr"’}“*
gy BN ASSASIN® rion (I)"&‘ ‘ Hedm-i

I also understand that theze Has a question of poi%on
pills which were supposed to be trxansported te Havana.

rhere was never,any evidence they were transported there ox

l

ever left the United States. There was never any evidence

that this plot ever left the Florida nainland. and if it was

indeed an assassination plot, it was misadvertised to mea

/hecause I had understood it was an effort to see if a

)connection could be made betwuz2en the Rafia in Florida.and

the Mafia in Havana: -As to the best of ny Knouledge, the

e (L
connegtlonéeveﬂ was_made. . ..
14: 32273547 -




e) .Location of Trafficante

Oéﬁ) To suppor . the description of Trafficante
as a courier, the 4t #%¥ IGR states that "YA/t that time

‘the gambling casino:. were still operating iﬁ Cuba,
and Trafficante was making regular trle between

Miami and Havana on syndicate bu51hess.

' &0% The Committee has obtained some evidence

Jﬁ?@% indicateefthaz Trafficante was not t;avelling

to Cuba during this period. No records avaiiable to
the Committee from NS, State Department, or -the FBI
reflect any travels after February, 1960. During thls_
time, the FBI maint ined physical surveillance on
Trafficanfe.?ﬁgiTra:ficante testified before the

~C0mm1ttee that he o.ly made two trlps to Cuba after
Cutdy

o hls release from thw Trescornla ‘prison, in August, 1958,

and that these tr1p occurred within two to three
months-of this relexsef%??%ddlthnally,_qons;derlng
Trafficante' s reput :d top positionzin the La Cosa
Nostra, it seems.’ mo ‘e reasonable that Trafficante would .

send a representati’e to Cuba to conduct any business

- rather than risk be .ng detained-by Castro again.




{ID’}) If Trafficant was actually travelling

between Miami and H .ana, the implications are

interesting. He wa: either willing to risk being

detained again or hwd_aoquired assurances‘from the
Cuban government re:farding his safety. 1In any
event’the presence of ?raffiéante during the fall

of 1960 in Cuba rai:es the possibility of a proid
Cooperodives

engmen relationship between hlmself and. the Cuban
government.thanrﬁre"iouslngg;iggggﬁ Such a
relationship during the period when Trafficante

was scheming to ass.issinate Castro inuites the theory
that Trafficante wax possibly'inforning the Cuban
government of activ .ties 1n the Mlaml area in

general and of the >1ots in partlcular. : In return Trégﬁdf
for such 1nformat101, Trafflcante could havenaequ-fed
lost gambling opera ions as well as support and a -

Cuban sanctuary for the smuggllng of contraband

"“jnto the Unlted Sta es. - ;f_ : . B -
3 . TTRen - AR : ‘ ' : .
IOH) The:ﬂema:ttee-rsaéizaszshe enormous ramlflcatlons
- +ha Corm muddzs

a@ such a theory anlAcautlons that it has not recelved




" any -information or :vidence-in this regard.  In

addition, the avail ible evidence indicates

vTrafflcante was not travelllng between Miami and
W s recoen zed

Havana although t—heﬁg;:um:j:ﬁe&:eeagwﬁs_ that
Tréfficante could m ke such trips and not disrupt
"his normal routine .n Mlaml and Tampa, thus p0551b1y
undermlnlng the eff -ct of any surveillance.
f) Verona's O :her Contacts ) : ’ .___._._
({ 061) As prev1ously related'&the FBI forwarded
" to the CIA a memora:dum em 21 December 1960 revealing
that U. S. racketer ‘s were making éffprts to finance
anti-Castro activit eé and subséquiently- forwarded l-

b,
another memorandum m 18 January 1961 ﬂa‘h associated

%WMM 205179
A Versena w1th those s hemes. )

(Hb) Other sources were also prov:.dlng assistance to —
Verona to conduct a'xtl—Castro operations. At the t:.me -

of his introduction into the CIA-Organized.crime
Claban ex e itader Was acdive

plots, the CHmree— wnding-lorena—through—the-

Revolut:.onary Democ : atlc Front and the Cuban Revolutionary
Council.. 80 Vm 1nformed the Committee that the

putpose of the coun:il stemmed from an agreement with




""any information or e'idence in this regard. 1In

addition, the availalle evidence indicates
Trafficante was not :ravelling between Miami and

s feCoean’ 2 ed

"Havana although t&w that -
Trafficante could ma:e such trips and not disrupt
his normal routine i: Miami and Tampa, thus possibly
undermining the effe-:t of any sur'veillance.

f) Verona's Otner Contacts ] S
({ 0‘:1) As previously relate.d,\ the FBI forwarded
to the CIA a memorar dum 21 Decembexr 1960 revealing
that U. S. racketer:is were making efforts to finance
anti-Castro activities and subsequently forwarded '

A
another memorandum tm 18 January 1961 @h associated

m&,muwhm 238" )79

A Yewropa with those schemes.
(”6) Other sources were also providi‘.ng assistance to ——
Verona to conduct asti-Castro operations. At the time -~

of his introduction into the CIA-Organized. crtme
- (ubsa gr .M ltader Was active A

plots, the emmmm%h—éae—

Revolutionary Democcatlc Front and the Cuban Revolutionary
W6 The eqs Lo Loadon
Counc:Ll/BO Vesmma informed the Committee that the

purpose of the courcil stemmed from an agreement with




. the American gbvernnent to invade Cuba and 2 a

establish democrati.: control of the lsland
: . : e Cocboam) eaddt

(IU} Adding to- the support for Heébzarwere the

promotional efforts of Dino and Eddie Cellini who

‘reportedly were wori:ing through a Washington, D.C.

public relations fi me Edward K. Moss and Associates.
He ales

Moss had prev1ous caA assoc1at10ns.amﬂ“was supposedly

acting as a conduit for funds supplied by the Cellini

brothers with the widerstanding that this group would

receive privileged .reatment in the ‘Cuba of the
335;334 '

future. . v -]  QJMNVINJL | s

(IZ) In his testlmuny before the CommltteeIVGSQHa
. G an’n-&sh—o Cudonn ¥ WL
also descrlbed a mevtlng with. Jggﬁg:ﬁ&ﬁ&ﬁﬂz&&qe& and

Meyer Lansky 1n Lan: ky s ‘home in Miami in the summer"
B
of '1960. /05 Lansky ”ald he had bu51ness 1nterests in
Cuba and wanted to lelp the Cubans flght Castro,
destroy Castro, and try and establish a democratlc
&ﬁ?,ﬁ?ﬁf :
government.

' (pé) The loglcal iference to be drawn from this

1s that the CIA,)Qt;anlzed,d/;me, and other persons'

'1nterested in remov ng the Castro reglme all settled




+he CdothMiL,iLM‘
upon ée¥e$sna prob bly 1ndependently, as a person

who -had the potentl‘l of uniting the multitude of
exile groups to -ove: throw Castro. Addltlonally, Tiub
el fadan s
Vesspmpads reported cdontacts with Organlzed crlme
raises the possibil. ty that he was involved with
them in a plot to k.11 Casero before the .evolution
of the CIA;erganize< crime plots.. If this was the
case, then Traff1ca1te s recrultment of ve£%na into the
CIA operatlon would result in prov1d1ng off1c1a1 U. S
sanction to an alreidy exxstlng independent operatlon.
The CIA recognlzed his in statlng) ﬁ]: is p0551b1e
thatcggﬂeﬁa already was involved in 1ndependent

operatlons w1th‘the criminal syndlcate when flrst

approached prior to the Bay of Pigs 1n March 1961

N to carry out the Ca'tro Assa551natlon’/55 iéa//yt/}ﬂwbp/ﬁez

g) Introduct:on of "Joe" and *Gold"” and
Related E'ents

(}14) The timinc of the lntroductlon of Giancana
("Gold") and Traffl(ante ("Joe") is 1mportant to the

ana1y51s of the tIU( role of organized crlme in the

Castro assa551nat10y plots. WThis’int:oduction,‘




|
%
]
|

fhe thesis that the CIA found irself.involyed in

rmets

together with other related events, | furthek suggest&f

providing additiona. resourees for independent

6peration that the ~yndicate already had commeﬁced.
K}ij) Accordlng to .he hﬁﬁi IGR, the entrance of -
Glancana and Rosell occurred during the week of

T R )
September 25, 1960. /%  1In contrast, the SS5C did not

.assign a precise da:e for their entrance because of

conflicting evidenc: between the #9697 IGR and Maheu's y
Senate testlmony wh -.ch set the date after November, 1960.

The SSC did conclud:, however, that Giancana was involved

~in the operatlon du-ing October because of the Las

' Vegas ﬁiretap.incidznt which occurred on October 30,

and because of the )ctober 18} 1§60 FBI memorandum

2.

wh&eh‘revealed Glan'ana had told several people of'/au

his 1nvolvement in 1 plot to assassrnate Castro.
(HQ) Although thes:. two events whrelr the SCC cites

may support the inv lvement of Giancana durihg

October, they also invite speculation of ihdebendent

'orgahized crime ope-rations. The October 18 - 1960,

FBI memorandum is particularly appllcable. This

states.

/D /urlng a r>cent conversation w1th several
ﬁrlends, .Giancana stated that Fidel Castro




| f\u"\) 4G

was to be don: away with shortly, said it
would occur i November. Moreover, Giancana
-said he had a .ready met with the would-be
assassin on tree occasions, the last meeting
taking place n a boat docked at the Fontainbleu
Hotel, Miami jeach. Giancana stated everything
had been perf:cted for killing Castro and that
the assassin iad arranged with a girl, not
further descr .bed, to drno a 'pill' in .some
drink or food of Castro:* /ff

Since ..according-ee the196¢7~36R the poison pills,
which:the CIA prepa'ed‘at.Giahcana's request, were . .not
ready for delivery'lntil late Feﬁruary:or eariy'
March, 1961, it is mmmﬁsmygr doubtful that Giancana's
November, 1960, ass ssination plot was part of the

Sl
crime already had i:s poison plan in progress, using

CIA operation. Ratier it appears that organized

a mistress of Castr» to accomplish the deed, when the

— Ty
cia(¥ tuLESEEIESEH :ered the scene. . Organlzed

crime then occupied a perfect p051tlon. If thelr

private plot succeeled,'they then would poésees

. far-reaching blackmiil potential against>the_CIA

Lo\ . .
wh&eh they could ex:rcise at an opportune moment)

_If their 1ntr1gue fiiled, however, they could then

assume the position that they were only executlng

the directives of taie government/%dﬁ ié&tk{,ﬁJc5517
Sl theiw iave lresmmad A Blerle e 1|

po#ewLiﬂLm




h) Sovemmen .
Richard Ciin
sonalic ’U)"‘\"r{'

- dass )
Q!%) The "“Eiymssmedp' that Giancana refers to in .
Inevatved S .
the October 18 memo may have -kewea Rlchard Scallzettl
Cain. Cain, in coniection with the top Echelon
Criminal Enforcemen - Program; informed the FBI
of hlS crlmlnal act v1t1es and- close a55001at10n

sedalpln
_w1th Giancana. /9% Ciin admltted that he had

‘covertly‘worked)for Giancana and been on his

payroll while he was a member of the Chicago Police -

‘Department-from 195;-1960, director of a private

detectlve agency from 1960-62, and Chief investigator
@wms“yeiéew-page—&eér for the Cook County Sheriff's Office from 1962 1954l

(J‘ ) Several of Cain's act1v1t1es durlng the fall

. of 1960, together WLth hls past experlence, support

.the'pr09051tlon tha: if Giancana was 1nvolved in any

Cuban affalrs, speCLflcally an assa551nat10n of Castro

1ndependent of the-*IA plot he would have recrulted

Cain to assist him.




Y}O> Flrst, Caln m.intained a record ofi voluntarlly

e 7 e L ——

\ Amarrn

"providing informatlnnﬁio the CIA concerning his

foreign ventures, a practice Giancana may have

promoted in an effo: t to gain possible leverage

with the CIA. -In a CIA memorandum to the FBI dated
4 November 1960 Caii. supplied the following informa-
tion in his first contact with'the_CIA:

1)y that in '.950-52 while in Miami,
Florida, le initiated several telephone

s taps on v.arious Cuban revoluticnary
£§QEJ§;IT5W—T617/ : figures w.der the supervision of William
Buenz, a jrivate detective who had contact
with the ‘l.atista government.

2) that on O« tober 2, 1960, William Buenz,
* then oper.ting out of New York City,
met with cain at O'Hare Alirport and
offered h.m $25,000 to travel to Cuba
at the revuest of former President Piro
to instal telephone taps on varlous
Cubans, a:d

3) that in 1”59, Constantlne Kangles, a
former at orney for the Cuban 26th of July
movement, inguired whether Cain would instruct
Castro Any offlcers in the use of poly-
graphs BF % .~ |9, ]

(}2A) G%Et seems more . than oincidental that Caln s approach
to the CIA to suppl, thlS 1nformatlon occurred '
51multaneously with Giancana's meeting with. Roselli

and Maheu. ¢ Cain suxsequently volunteered information

to the CIA during 1)61-63.




(}2)> Second on Noember 2, 1960, a confldentlal

" “informant told the lureau that on 0ctober 20,
1960,'Serap10.Mont& o, the former head ‘of the
Jﬁly 26 Movemant in Chicago, met Richardks. Cain
in_the office of Coi:stantine Kangles,ttha former.
attorney in Chicago for-the Cuban 26th'of‘ju1y
Movement and former counsel in the United States 143
for the Cuban Government headed by F1de1 Castro.kﬁm
Caln 1ndlcated to Kangles that he had.gllents who
wished to get news : tores and photographs out-of 144”
- Cuba concerainé reb:-l activity in the Cuban foothills.
Cainf%urther\indicagg& that he. wanted to covar.this story
and ﬁas'soon-going'-o Miami in an attempt to enter
Cuba,-and thatrJack Mobley, a-Chicago calumnist >and .
‘Bob Ajamiany; of Life magazxne, had knowlegqe of thlS
b= o R I
venture.lQS’ ~ . L
"2,3) Th;rd, on November 2, 1960; the FB;'iatefQiawad
‘Cain in.Miami at‘tht Sands Hotel, Mlaml Beach. 6
Cain saidxhe was ab“eprasentative of Accurate Detactivev
' ' 1] R o
Laboratories, . L ife maga21ne, and 51xty—four
19¢ i

other newspapers. After prov1d1ng 1nformat10n on the

military armaments n Cuba, Caln said that the




Resistence movement had eight hundred men fighting

'1n the Escambray M01nta1ns and that he was awaiting

the opportunlty to. rarachute. into .the Escambrays
. : =9 149

to take photos for .ife. Cain said that Antonio

de Verona gave him :he information on the Cuban
armaments. 2
B L{‘

(}3') When Cain's p .ans to visit Cuba, either to
install wiretaps fo ;- former President Prio or to take

photographs of rebe. activity, or both, are considered

51multaneously w1th Glancana s presence in Mlaml)QEﬁ&
Giameann's Coast ee '

. Bﬂm’reference to tha assa551nat10n of ﬁzae in November .

. and wgﬁb Caln s app -oach to the CIA, the true purpose
-and possible interr:lation of these events become-.
.. even more suspect. The w1retap assignment- and the
photographlc story nay have been covers? Glancana
'may have been attem)tlng to- send Cain to Cuba to
supervise the poisoiing attempt oOn Castro. Caln

whe cohnetlesd
be;engeé-to La Cosa Nostra, spoke Spanlsh had’

extensive‘contacts in Latin America, was well-versed

in eabotaée and inv:stigative procedures, had been

on Giancana's payroll for four years, and apparently




&las) A%ﬁé;ngbengs

{ analy5§§'j£ijﬂl_ﬁpusLz»speculative.
»(}L) Cain could also have provided- another. service

was attehpting to a*rive in Cuba by approximately

Y1 _
_November, 1960 Fu:ther, Cain’'s reference

uu.bxmum.wuip.buxu,

in hlS FBI interviev togégﬁnn&e—deaﬂegana the

perSon that the CIA concedes may have.been active
in independent orgaiized crime assassination plots
against Castro prio: to his recruitment by Trafficante

in March, 1961, rai:;es more suspicion.
e Jome

indicate
hat Cain may have jeen the "assassin-to-be" whom
Giancana referred t» in thé,lB Octcber 1960 FBI

ol :
memorandum, o% he miy have been the contact man

for the operation. _
the operation

I

“to Giancana. -As-al:eady 1nd1cated a second person,

called J. W Harrison, allegedly accompanled and

'a551sted Balletti i1 the wiretap. Although the- Justlce‘

e g e
Department'VLgorousLy pursued thls 1nvestlgatloﬁJand

e




prepared to indict -he principals,'no one. could

"determlne who Harrison was and no part1c1 @nt

would admit to know .ng his 1dent1ty Q? ere is no
doubt he existed! h: signed the hotel reglster and aﬁﬁk

accompanled Ballett . on the flight to Las Vegas.
|
| <BUEH DuBois, the pr vate 1nvestlgator Maheu hired
to conduct the survzlllance, aRd-Bodiertt malntalned
that Maheh arranged for J. W. Harrison to accompany
Ballett1 from Miami to Las Vegas to assist in the -
. ’10?? . W%&mgpo&&%
operatlon. Maheu—d #ied-this- HEr 6dSenmed]l,; the -
CIA liaison man, in‘ormed the Committee that whoever
_ ﬁﬁﬁhélcgr
_Harrlson was he was not ‘a cIa employee.
\E}%) Clearlxksomeoxe arranged for Harrison's presence‘
and knows his true _dentlty. ' since DuBois and Ballettl

.acted only as thezixstrgments.bf Maheu, it seems lpgicalfJ

that they would hav: revealed Harrison's identitysin .
the face of federal prosecution if Harrison were just
an employee of DUBOLS w1th no connectlon to the CIA

or to the assoc1ate, of Maheu in the CIa operatlon

agalnstvCastro. ThlS, Balletti and DuBols either digd




not know the ider}t’i y of Harrison or felt that

their cllent s .inte:'ests prohi 1t 3 them from

1
revealing such info: 'mationﬁ’ R WLV’PO P’L'g et Ay
t 1
>, e»f[,.' B F
o - o Cl[’" : ) Glear-ly—semee Mmed—for%rpeeenks . 4
{ravedh, ¥ o :
\ ﬁ"’—‘
. PR RT, presence angd kng -8 J..d.e«n-t,&-e-r A.t_.s.e.ems..mes-t
PRI L Al ",ME a}cu.,l_ 52y w.h

A J.lked.-y«*%sm Maheu P ov1ded Harrlson at the request

2l

~ of a source that ha-l a dlrect 1nterest in the surveillance, i
o Y —— Seewst roshk logluad,. gy frabise dedl © res ) hewere,
op » Wp'/‘"""’“ﬁagme- H—kre--eemma.-eeee'\that He instituted

the survelllance to pac:Lfy Giancana's concerns &k_rad:
W e piacoad mooua 3 ;11 g(a
Jzamg—-a-a—a—ﬁ&a&-r—mﬁﬂm

S/e'é/ y,e'l‘_i_.ﬂgyr"é,yaf‘]b and to uncover eny )0551ble leaks regardlng the operatlon.
' Roselll conflrmed th:se two accounts in hlS Senate

FH207 0 -
testlmony. . Shlmon furthe nformed the Comm1tteev

that Giancana told u.m he pald $5 000 for the Las

Se;/yjellljgw‘éfl;{]’.tl Vegas operatioh. U : '.' .
(30) Assum:.ng that Maheu - dld prov1de for Harrlson,
he %ﬁ. h:l:aby dld ;0 at the req_uest ‘of someone else.
Maheu dld not have my reeson to independently prefer
one person over ano 'her' *k"he CIA or Glancana, however,
did have such a per ,onal interest. Giancana's interest

pecrsoval thallec,
obv:Lously stemmed f com hlS (rol-a-bmnshép-weéh—b&a@me)

and it is probably ‘orrect that Glancana requested '




+n ﬁ%m A(

Maheu to bug {Rowamt 3§ room. This personal interest

"could have prompted Giancana to direct Maheu to
. use a person of Giaicana's choice}! cain fits .that

role perfectly. He was a skilled electronlc

surveillance techni :ian and was in Miami during
_ twhith
late October and ea :ly November) Fnmi was the
’ ‘ Lol
debarkation point f>r H rrison and BIRIEEE- on their

ﬁ'aﬁa.kuﬂy mendional)

their trip to Las V‘gas. Ia-kis-Gepositsem, Maheu
in adtpa:.lw\ 1o tha C(M\(hl"kl.
denied any knowledg: of Cainn When shown several
photographs'of Cain from the late 1950's and early
1960°'s, Arthur Ball tti also could not 1dent1fy Cain
-

as HarrlsonaQ’O Thxse ‘denials do not detract from
the theory that Cai: was Harrlson, if no one would 1dent1fy
Harrison in 1960 th:re is no reason to exgect any
-.change in testlmony .

7‘;\) ce AoAdn, wvre,\'wp mudem('; o

the CIA had a persermsi- interest in survellllng

o pecsyns were Toegets, treget A and tonyg8)-

Eﬂﬂﬁ¢5e~because of :he 18 October 1960 memorandum whére
“Giancana diSCUSSEd~1n assassination plot agalnst
Castro. The SSC coxcludad that thls memo caused the

. whouk
. CIA to be concerned zmeth determlnlng if Glancana

was leaking 1nforma:10n on the CIA—organlzed crime

plots. This may be partially correct, but éé already




ses fersek o it

ok M ?éVSy\aJ

s -

indicated, the FBI Ilemorandum depicts a plot

Qo
substantially in progress and 1nvolv1ng a-girl w;l'ux.h-_

Clmmi ot G {'u‘w -
does.not resemble tle October status of the CIA

operation. The CIA could have'been more concerned

that Giancana was irvolved in a separate assassination

plot and consequent Yy could have been concerned with
. . Al %5 ‘ m ¥ A
its nature and extel.t._ The reasons why :E@d&:s R
wes  he  ebyetd oF )
MeGuh 2ol haiigo] such 'surveillance
s 4argek A'S

-'were-two-fold. Fir: t, he-r"relat:.onshlp with Glancana

s

might have entalled hes. learnlng of certain clandestine

A
activities. Second aﬁhm'was:“5 one of the "several

frienas" in the con‘*ersation related in the 18 October -

memo.fl“

U?)qj The cia 1nter~ st would also explaln why a w1retao
was 1nstalled Mahn A 1nformed the Committee that he
only ordered phy51c 51 survelllance of the targetg-
Resiedipe and cou;d no . understand why anyone installed

a wiretap since the primary intent was to check on

e -gc l“..s_cmtﬂ .nﬂnﬂ-'e,-v*, o '*‘90’.'212_

Wl .

|35) Phys:.cal surv:: 1llance and a room bug would,

admlttedly, be more than adequate to uncover any cwdt“‘“ '.'}v

tratiers
shfaise. If, howeve.-, Meheu also.wished to investigate




. the possibility of leaks in the cperation as we'li
‘as the possibility >f Giancana 's involvement in an
independent plot tien the use of a w1retap would
have been loglcal.

. 'H*c —\m p«lxpﬂ i
(L.-L»ul

(5{,) Assuming that investigatlng a—w—aﬁ-ﬁ@ﬂ was not

" the prlmary focus o the Las- gas operation, it can
£ ,un@ faMBLL V;uu'n Lo a 0 thaa ,{\.}\,L&aa} MnyD"ﬂ k
be argued that dire:t surveillance of msm‘méiwould-

have been the Optlm im method to 1nvestlgatm HED

Foei\, o
for s;ne*{ leaks and’ Lnformatlon that Giancana may have

] . ’I‘his, hwever, would have run the risk
of lncurrlng the wrath of Glancana and his possxble
departure from the IIA assass:.natlon plots if aagwane
detected the surveillance. Through the cover of

& M’I’W a Association *wlil—k ﬁ
survelll:mg 5r a p0551b1e a‘.’:ﬁa‘ﬁ' with wsgme
however, the CIA hail the opportunlty to ;ndneew}yh
A

survellw to obtain information on the
assassination p’lots for a reason which met ‘the ‘approval
of Gi’aneana. Indeel,- Glancana probably always belleved

. F.umxo—? rmratiea,
that hls dlrectlve to 1nvest1gate &W '

was the only issue ‘involved in thev surveillance.




Y ; o L ) .
oy . . :
h?{{} “@g ;n any event, thg ohjectivgs of both Giancanq

-~ -and the CIA could h e been achieved whether Harrisgn
was a Giancana choi e, specifically Cain,‘br an
Agency ggefatﬁan.e@u@4uﬁﬁﬁc;. )
Q}%) After the Las Vegas operatibn béckfired, the
éIA obviously decid:d to continue the assassination’

. e Sopporet Onve
plots. - This indica .es that &Sesmurdd elt the
,security‘of the CIA organized crime plot had not

been éeriously.bréa:hgd. Additionally, it possibly

inaicateé thaﬁ the_:IA determined that even if Giancana

waslinVOlved in an .ndependent operation,'that it would .

not hamper #heir ef ‘orts, and fhatlall interests éould R o

be rggéggilgg;;Jfﬁg CIA contlnued on the same track° ‘??D N
" ((blithely going "to sed" with organlzed q;;m — '

i) The "girl' in the 18 October 1960 £ BT
‘ Memorandu a _ . B

(:3?) In this memo{;iaﬁéana spoke of a girl who

was g01ng to drop a pill'in some food or drink of Castro.
i ' o N - ’

This format is agall.vacontradiction to the CIA _

o o o ' Yhe Lubam ofbint

operation which ini :ially relieA on JussEESEka, a -

secretary in Castro's prime ministry, to administer

the pills.




AN

{IL{&) ‘The identity »f this'girl'referred to by

Giancana has not be:n ascertain)but it is reasonable
-to assume that Trafficante was in the ps=i®S position
to recruit a mistre:s of Castro because of his numerous

contacts in the Cubain gambling and prostitution .

circles. l"“—_ = : o

| eﬂdm,_d
e

20 74 Joung

S >3 onsequently, the use’

of a girl is quite logical and further supports the

~,

involvement of orgaiized crime in an independent plot’

e 3"‘/"'i to’ k111 Castro : . N o
Lo PR . e h coraech
T » ‘HM- Cih i3 Pﬁd%vg‘f&w ;
OIS

T T e iy e G BAA,

< M ;/: e Agency "may have'been \\\
U. _Lw piggy-backing on -the syndicate and in addit:}on to | }
i ’its‘material cont;:ibin :i_on'wa-s, also suéﬁ‘lyingran auriw‘_"/

o 5 ' of officiaL iﬂcﬁf}_@_‘lg?i%,_—~*“'“'~_w* '''''''''''




kﬁlﬁi:;) j Artlcles cn Frank sturgis .
Qq% As 1nd1cated in Sectlon II Paul Mesklll of

the New York Daily tews wrote several articles in

1875 and 1976 concelning activities of Frank Sturgis.
These artlcles furt}eP reflect)the theory that
organlzed crime was 1nvolved in independent Castro

assassination plots.

C enind : LA

(g}) @&rji The follow1ng censiderationshenanabestf romm
‘.'L\.' !

this theory aﬁthor’ thoroughly respond to the allegatlons

in the Mesklll arti:les, <§Ce penno Eg L:
QT

|
b
(\H%‘ First, organi:zed crlme probably ;;:;ISEEQPUL3§§332\\/

1ndependent assa5511at10n plots agalnst Castro prlor

to any CIA 1nvolvement in" late 1960. Such plots may
have been in progre,s when the CIA reactlvated 1ts
‘plans to kill Castr> in April, 1962.

(}éj Second, organized ‘crime could qulte possibly
have been directing act1v1t1es such as those described

in the New York DalLy News artlcle.

\?{ﬁ}Thlrd Frank )hurgls most orobably establlshed
contacts with organ zed crime through hlS gambllng

_assoc1at10ns and pr)bably was used by them in some .
R Y- VLY S ne'T. c,emnac‘eo
capacities. This d)es not ggﬁﬁy that he was a—member
T -

ef‘organlzed crime’




'{‘L\. C&Jﬂﬁ" H\“-

,qﬁ) Forth, Frank jturgis probably knew ©wta

and could have -been involved with-him in ah assassina-
tion plot._ Since S:urgis is not a reliable.source,
however, his alléga:ions are suspect.
Q%@ Fifth, accord .ng to the Eﬁmﬂiﬁteetg:;eﬁ&é%:aéc”
S avallable ev1dexce, the CIA was not involved
- Han Gaidgpn of
1n any operatlons w_th &#a prior to late 1960.

{3% if Slxth Sturgi: was not necessarily involved with

Lorenz or &seahin a plot to kill Castro. He may have
' " b Cubas, s’
learned of plots insolving A ‘and possibly Lorenz
J\LCU—\ VN O-HM -

in Miami after Oudea arrived there in 1965.

(\5ﬁ9 Addltlonally, the April, 1975, Mesklll articles
thebuddt :

-did not re&a@e the sturgis-Lorenz plot to kill Castro
with poison pills.ijt‘is only after the publication
of the SSC Interim ieport in November, 1975, and the
Final Report in'AprLl 1976, that Meskill describes

this plot. Thus, S :urgis may have combined accurate

1nformatlon obtalnei from Qe%a\and other Malml sources

with the facts the 2§C presented and then fabrlcated
.. why ) -

the Lorenz story,4t)gether with other ev1dence such

as the 18 October mamo, wsekwh canV;;;:;ea>ﬁngggiunately

I

in appearlng both l)glcal and bellevable.;




k) Implications Arising From Phase Two g%
thewfmeper S50 - . .

US@) Significant'd.fferences are apparent betweéen

Phase One and Phase Two which reflect upon organized’
crime's motivation .ind seriousness in fulfilling'
its part .of the bar-jain originally initiatedhin 1960.
(&53) First, in Phaie One, Roselli and his colleagues
_demonstrated their .bility to execute the contrdct,
on Castro by naming their source who was, indeed,
in a positionvclose to Castro.' In Phase Two/the modus
operandi and the ab 11ty of the assa551n or assassins
N - ha Cubos u;w.,wﬁv
" becomes quite vague Harvey reported that
had an asset in Cub: who had access to someone in a
restaurant whlch Caitro frequented who could admlnlster"
the 901son *”‘* In June, 1962, Roselll reported to Harvey
Hha Gl i Aeads -
that VesBwa had dis atched a three man - team to CuDa
+t0 Tecruit persons 10 klll Castro, or to kill hlm
thehseives, maybe w.th p01son pllls, if the opportunlty
, m;lL
arose.=/5 Harvey' s i1id they had no spec1flc plans.

(;;ii) Second, as al-eady indicated, the caét of the

organized figures 11volved changed. Maheu, Glancana, ;'

and Trafflcante all gedly retired from the. scene, w1th




-a "Maceo" assuming the position of Trafficante. i
‘H‘JCALM&PH&C baden e CIA » .{,.Jﬂ 4 ag;u(/(_
Rose111 and Vesefr remained. vaheuﬁaambttse-quees
. - /N oufr QAaad, ‘

) o -w*tb—éhaﬂ@ﬁg.t%at taese figures, at least Trafficante
and Giancana, were <ept informed of the progress of
the plots.

SN : ' 3 .
({b%} What is puzzling is the introduction of a
person simply referred to as "Méceo" into a highly
sensitive and covert cia operatlon without any

apparent attempt b) the CIA to check his background

or ascertain his 1cent1ty. It seems extraordlnary

that the CIA would propel the plots forwetdlwithout
performinq any sectfity check. Indeed‘ it seems '
more 1og1cal that ¢t least Rose111 and Harvey dld |
ascertaln the ident ity of Maceo and for wh tever

' BRE
reason dec1ded to v1thhold thlS 1nform§;10n 4%%urther,

e S ithewan mT RSl

sk AT qw..avz o

(I R- characterlzes Mncco as Rose111 s man, it is

: more probable that rafflcante, who had recruited ) , '\{g

i' all the Cuban per501ne1 Previously used 1n the

T attempts and who maintained the most complete network i‘t ’

!‘%'{of Cuban allies in 1iami and Cuba, provided this
- : argunéjrcahbeﬂm»ﬂua§aMuD
;individual. If thl: speeuiat&ea—ee—aee&ra%e, then lt

,;dlsplays Traffxcanta agaln performlng a direct role

'durlng»Phase 11, a Eunctlon every squrce has denledt

it a1y s\ st o e o e <o v e
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'(]E, . -(f?é) A related issie is whethef'“phasee" aetually'
P ! : : |

‘ekisted or whether the operations ‘to kill Castro
encompassed a Gontir uous time period. As previously
‘indicated, the CIA | recautions that the plot was
dormant frem the Ba: of Pigs until Harvey assumed“
dlrectlon in the sp*lng of 1962. Both Harvey andi i
Hea S,u.ﬁma.\ CJA.u.b A ‘: ’
elcepnrell-stated, hcwever, that Harvey "took over . .
a going operation." Considering. that Roselli was

vable to 1mmed1ate¢y mobilize hls forces in 1962 in.

T eaan e i o i Bt B Bt P i L e AT ......,\,. E"

i

'Trafflcante recru1ted i: Phase One, 1t\seems reasonable'

to assume that some of ~he individuals in Phase One LA
were aCt1V91Y attemptln( to kill Castro after the Bay

of Plgs and probably un- il the advent of Sov1et

_SOlldlflCatlon. These (fforts, however, may welllf'

o

have been conducted - w1trout CIn knowledge and S;UL#&JAF

gugssim support the theor} of independent o;genlzedl

crime plots. =

) . . [N © meemt s e it vme v < v 1 e oo

: (R Lo
response to Harvey" requesfz and that thl@}_“ﬂ_}_ I

o




-

I Yy,

K*j faDurlng late 1162 and early 1963 Phase Two

YJ undre;:tI:;I;;,;nd ;::I;\Iermlnated. In retrospect
the ambiguous modus oberandi, thefiack,of‘identity
of the potentlal as a551ns, the total rellance of
'Harvey on Roselll for any 1nformat10n, and the
seemingly.apathetic desire of the CIA to corroborate
any information'fro\ Roselli,ail converge tO‘pOSit the
theory that organlz*d crime was not serlously attempting
to assa551nate Cast o) aﬁﬁ@r follo 1q$ the - solidification

58] G rn Hu wd Agang
-of Soviet 1nfluence in the Castro reglme. nrrafficante,

Lansky, and other Clban casino owners must have reallzed
by the mld-1962 tha : the "golden goose" of Havana

had lald'ltsllaet e;g, and that fortunes_were to be

made elsewhere. Ce:tainly, history'shews.érowing
‘Laeeky infiueneeziﬁ the Bahamas and Las Vegas; -
Trafficante project; in the Dominican Republie,and
burgeoning bolita e>eratiohs in Florida erising from'
thelinflux ef Cuban exihg Further, organlzed crime
may have determined that the new Justlce Department .
crackdown Vdﬂé?b‘;a‘é;abiy not have permltted the -

w1de open“ Cuba of the pre~ Kennedy era even if the

Unlted StaZe ad 51cceeded in oustlng the Cuban

reg:.me @C

sequentLy, while the United States




government, specifi :ally the CIA, still possessed a

.. viable interest in issassinating Castro, organized
crime'zid not.

- 2. "Motivatio: g; Organized Crime to be
involved Plots

(/éé) ﬁespite the r.asons just presenied to discontinué
attempts to kill Catro, orgahizea crime still had
strqhg incentiverto string the CIA along. Specifically, .
this incentive was :0 establish-a félationship with ﬁhe
CIA for subseguent 1sébin thwartiné prosécﬁtion for

vr-\maug' ) L L
ffenses ind thus blunting any Justice

Department proceedlngs agalnst organlzed crime.
T ate s LUk :
(I{/ ﬂhﬁmﬁgﬁﬁﬁbbﬁﬁihﬁkﬁﬁﬂeﬁnéhat organlzed crlme,

e TS

while always recogn -zing the benefits of establishing;

a relationship w1th the CIA, 1n1t1ally was . also

-serlously 1ntereste1 in assa551nat1ng Castro to regaln

lost territory. -As already indicated; 78}

- prokabl\y
Jmhhmsma& this de51r ﬁebbe w1th the solldlflcatlon

of Sov1ef‘1nf1uence and other factors Just mentloned.

After this occurran e s organized crime may

only have put forth the "appearance” of involvement

and good faith in tie plots to {further define, a




relationship with te CIA. - Indeed, the CIA

.prevention of prose :ution in 1961 in the Las

Vegas wiretap:incidwnt would have given Maheu,

"Roselli and Giancanl,confirmation of the value:of

such a relationship and impetus for continuing it
in 1962 even though the assassinationlof Castro

may no longer have jeen a viable alternative. .

_({5%) The actions o Maheu, Giancana, and particularly

Roselli in thé year;‘follqwing.these'ploté support
this thgory.. As related in Section II; these
individuals actuall; did use their CIA affiliation:
énd knowlédge of th: plots in atteméts’to hinder

. : : 4@ﬁﬁrélf7

law enforcement prosecutions and objectives.

) (}6%} The success of some of théir efforts verifies the

tremendous blackmail potential’théy posseséed} As
Sam Papich, the FBI liaison to the CIA, commented in

May, 1967, Giancana and Roselli had the CIA "over

‘a barrel" because cE "that operation” and he doubted

- that the FBI would se able to do anything about either

Giancana or Roselli because of "their previous

activities” with tra c'IA.@;%-IE_-




o |

il

‘ Chﬁé)' Bissell told the Committee that he believes he and other

Epevi @ i

e . -
! In an.interview with the Committee, former Deputy Director

T i of Madimadd,
of the CIA Richard Bissell discussed saéggizéﬁgga, stating that he

“had come to feel that the threat of blackmail by the underworld

figures involved had constituted the single greatest danger in the

plofs. ;25§ BisSell,.as Deﬁut' Director for Plans, had been

' péersonally involved in the planh.ng and authorization of the CIA-

Mafia plots in 1960-1961.42~53{7 Bissell had not been interviewed
by the Inspector-General's Offic: during their 1967'investigation
of the plots, and thus his recol ections and views were not contained

in the Inspector General's Repor:;M;;[;_

Agency officigls should have bee) more cognizant of'théhggésibilitf

of blackmail by:the-organized cr .me figurés invblﬁealinutheiplots. é?ff%—
Bisséll stated, “Wevdidn't-giveiLt sgfficien£ attention at that

‘time. It was unwise. We only thoight of the possibility of black=
.maililéter.f ;%fii The former )gputy-Directér recalled that the
CIA's-main fear at the time had >een "some sort of unfévo:able

publicity, if by Chance it leake i out," rather than the'pofenfial

ramifications of entering into sich a sensitive relationship with




I Dl A o
- . . - \, ’2 ™ B " . B - .

powerful criminal figures. 574(1 Bissell went on to state! fi
knew it was serious. I knew thesa were Mafia leaders.%And I knew
they were in a p051t10n to make very damaglng revelatlons about
the Agency. But we thought it wa: all under control." agékff
(}éﬁ) while Bissell stated that le and his colleagues had not
realized the potential for blackrail when they first enlisted
Mafia leaders in .the assassinaticn plots, the CIA officer who
later assumed control over,the'C(ntinuing'plots-has stated he
was well aware of - and_fearful‘about - such a possibility. ;2526
William Harvey, the clandestine :ervices agent who coordinated the
reactivation and continuation of the plots in 1962 and 1963,
testified in 1975 that he and thzn“Deputy Director Richard Helms
‘had concealed the existence of tle aesassination plots‘from cIia
Dlrector John McCone partly out «f concern over the potential
for such blackmail. In his Senat< Testlmony, Harvey stated that he
and’ Rlchard.Helms decided'not to inform McCone about-the.plots.
. » » until we reached the point where it appeared

it might come to fruition or had a chance to assess the

individuals involved and d:termine exactly the problem 7

we faced, including the poisible problem - and it was a

very, or it appeared to be and in my opinion was, at that

time, a very real possibil ty of this government being

. blackmailed either by Cubas (exiles) for political
purposes or by figures in - rganized crime for their own

.self-protection or aggrand .zement, which, as.it turned out,
did not happen, but at tha: time was a very pregnant

poss:blllty. Mng
é; Upon learnlng partiai deta_ls of the plots, both Attorney
General Robert F. Kennedy and FBI{ Director J. Edgar Hoover had
“Vlmmedlately recognlzed the dlstu*blng 1everage the partlclpants
in the plots had galned through -heir involvement w1th the CIA in
the murder attempté.‘ As noted eirlier; Attorney General'Kennedy
was partially brlefed about the )re ~Bay of Pigs assassination attempts;
authorized during the Elsenhower Admlnlstratlonnég: May gb 1962. ész?
Upon being informed of the plots,: Kennedy had met with FBI Director
Hoover to share the lnformatlon and to voice his anger over - the
CIA's actlons :2_:? In & memcrandum of thelr conversatlon prepared
on May 10, 1962, Hoover stated that Kennedy had angrily noted that

the CIA's use of these figures tad resulted in the possibility that -
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"the CIA mas in a p051t10n where 1t could not>afford to have

any actlon taken agalnst Glancanx and Maheu. :L)L) Hoover further
noted that he had been greatly dLsturbed over the Agency s use .-

of these 1nd1v1duals, statlng, "[ expressed great astonlshment

at thlS in view of the bad reputltlon of Maheu .:. The Attorney

" 35

General shared the same v1ews. N[
(241) In his interview w1th the. ,ommlttee, former Deputy Dlrectorv'
Richard Bissell stated that he had been dlstressed over reports
that CIA Dlrector John McCone hai never been told. about the Agency—
Mafla assassination plots durlng the perlod in which they were -
occurrlng. :3ad’McCone had bee1 appoxnted Dlrector of the Agency"
‘by Pre51dent Kennedy in. November of 1961/ thus serv1ng as head of
the CIA durlng the last 15 months in wh1ch the plots were cont1nu1ng.
523j3 In_h1s:§enate testimony in 1975,_R1chard Helms (who served as
McCone‘s'Deputy Director during the period in which the plots were
‘contlnulng) stated that he could not recall telllng McCone of the ;1'
exlstence of the plots whlle the/ were occurrlng é%f}{ delms went
on to state that he iwas trylng to scratch my head as. to why I-
dldn t tell hlm at the tlme and ny surmises are the best I can;
come up w1th. I am really surprlaed I did- not dlscuss it with him
.at the time." ;Q*g) McCone s former Executive A551stant Walter )
Elder, told- the Senate that McCcae had once notlfled Deputy" Dlrector
. Helms that assassrnatlon could 1ot be condoned ‘and would not be
approved, ":and that the Agency was never to become 1nvolved in such
._act1v1ty _éjSé In his Senate testlmony, W1111am ‘Harvey stated that
‘Dlrector McCone had once personally told hlm that the’ Agency and
U.S. government must not engage in such plots agalnst any-forelgn‘
leader, and further, that "if I got myself involved in.something
vlike_this, I might‘end up gettirgvmyeelf excommﬁnlcated;" £Z§;?_
As noted earlier, Harvey went or to testify.that he and Helms had-
withheld their knowledge of (ané personal inyQIVement in) the mnrder

plots from Dlrector McCone, partly out of fear "of this government f

~
. ‘ being blackmailed . . . by flguxes 1n.organ12ed crime . . *lj'p
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(?éi} Speaklng of the fallure of Helms, Harvey, and other Agenc;
personnel to lnform Director McCone of the plots,- former Deputy
Director Blssell told the Commlttee,_"The Dlrector should have
been 1nformed . This was bad, ané¢ shouldn't have gone on. C>g3§
Bissell, who left the Agency in January 1962, stated, "The Dlrector

_ should know if- his. subordlnates - hls top subordlnates - are in'a
posxtlon of belng subject to bla*kmall or .are in fact belng blackmalled_
by Mafia flgures or ahyone else. This is very bad." Ci#%) Bissell
commenteo that "in.something that senSitive, involving national
security,_you shoulan't have that ootential of blackmail golng
unknown to the Director. éﬁiﬂ - ' | -

(?7Q) Bissell told the ‘Committee that he would not have become‘
involved in. the early plots w1tr3ut then Director Allen Dulles
personal authorlzatlon, statxng, 53 Dulles told me not to become
1nvolved 1n such-a thlng, ‘I know for sure 1 wouldn t. You can t
dlsobey ‘the Dlrector.“ éRQQL« S;eaklng of Director McCone s B

| reported notlflcatlon of both chhard Helms and Wllllam Harvey

"that the Agency must not become 1nvolved in assaSSLnatlon act1v1ty,
Bissell stated “I cannot say w}at McCone's reactlon would have

" been if he found out. about such a v1olat10n of his wishes at . the.
time. I do know that Helms woulc have been in a most uncomfortable
position; but. I’can't speculate.; CQLEE The former Agency off1c1al
stated, "It's wrong Obv1ously senior off1c1als should follow"
dlrectlons, espec1ally on somet} ing’ like that.l £>q*P Blssell
further commented, “If McCone tc1ld Helms and Harvey not to get
involved, then it:raiSes obviouc questlons about thelr actions . . ;
I would rather not speculate ahcut this. I don t know who gave
what orders to whom after I left." éQqér’ : - ,'.A" '

){) Speaking of the CIA‘S'wit}holding of . all information'pertaining
to the ex15tence of the CIA—underworld assa351nat10n plots from

the Warren Comm1551on, Bissell tated that the Agency probably "didn® t
think it was relevant I would gL ess. ng;é Blssell further . stated

X can't believe the potehtial concern over blackmail bylthe~Maf1a_

people would have been'allowedALy the Agency to serve as a reason
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for shielding the existence" of :he‘#lots from the Preeidential-
Commission; cﬁﬁjL ﬁg#gdg:? Biss 211 added ';I duess.you couldn't
absolutely rule out such a p0551>111ty " cd+f

([ii) Asked 1f he: belleved that :he Agency would have 1nformed
the Warren Comm1551on of the CIA plots if there had been substantlve
news reports at.the time llnklng Santos Trafflcante, Sam'Glancana,
or other oréanized crimé'leaders to the assa551nat10n of Pre51dent
kennedy,,Bisse;l7stated, "I can': speculate what 1t would have

done. I would hope Se." é&ﬁfi. BLssell went on to state that he
-believes that ifvthe»Ageneyvactuxlly suséected-such Mafia involvement o
in the President's murder, - 1t wo 11d probably have informed the »
Warren Comm1551on of the CIA plo:s. Blssell stated “They wouldn't i
have llked to. But I do think th:y would have told Earl Warren."éQf’O-
Blssell stated hlS bellef that h1d the Agency found that Trafflcante
or Glancana had been 1nvolved in some way w1th Pre51dent Kennedy's
-assa551nat10n, it would have 1nf>rmed the Warren Commission of the-
;CIA plots agalnst Castro, even t1ough such 1nformatlon would have

Aled to the dlsclosure of the Agexcy s own prlor 1nvolvement with

- these same Maf1a;elements‘1n‘assszLnatlon consp1rac1es 2l5?

B 47035 Doold:32273547 Page 96



3. Retaliaticn Theory . . ' ~
&) fesults of Thi Commullis’s \N\IGJAJ)M

(r7§) The Commlttee found no evidence that these

operatlons provoked Premier Castro to assassinate
'-fresideot Kennedy i1 retaliation.

(!7&9 The Committee also wewe found no evidencé that

Castro knew of CIA ,ponsorship of these act1v1t1es

or- even: knew of the .r existence prior to the death

of President Xenned,;. Beswn If Castro did discover

their existence, hovever,
s ;i

l7é In an artlcﬁe in the‘Washlngton Post on
é;’September 9, 1976, Anderson revealed that ex-CIA

agent William Harvey, attorney Edward P.. Morgan,

‘«‘-‘— Lo o ﬁCLU‘
and reputed mobster John Rose111 were sources i ™
I seems Cevtaan.
Theaﬁamm&htee»hae—e=tefmiﬂe&-that John Roselll was the

r&—

£

person who informec Harvey and Morgan about the’ plots‘

and the retallatlor theory, thus,; only one source, -

ki

2.1

1).
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John Roselli, actuaLly existed. Further, John

- Roselli supplled alt 1nformat10n concerning the
et UWA
operatlon to the CI\ through either

or William Harve))i MEM ‘Eéz’—l—-lﬁt"ghe
public dlssemlnatlom of the details of the plots
correspoﬁds remarkasly to'tho efforts of John
Roselli to prevent 1is deportétion in 1966 and 1971,
and to prevent his srosecution for illegal gambling
act1v1t1es in 1967 These coincidences plus other

AL g C‘ji'
ev1dence have Pd.‘-ha FotntvEik X P V-V 9= retude that

~John Roselli manipulated the facts of the plots ‘into

the retaliation the>ry in efforts to force the CIA

-to EE;E;;EE;\iEEE£31~/;1nto hlS legal affairs to. prevent
the fu*ther disclos.are of the plots in general and the -
retaliation theory in partlcular and to prevent

further waves of puolic paran01a. ?he—eommrttee*nctes—that

:E; some instances John Roselli was successful.




o) Jom oy i

: Q /U Even assumlng that . Castro did ascertain

“the ex1stence of th: CIA—organlzed crime plots and .

that the CIA sponso -ed them and ignoring the dﬁ:‘1 éﬁ%&uo
bellef that Roselli fabricated the retallatlon theory,

: I+ [ S4x!l . : g
the »nnw. iy domEithenmacir i unllkely that

Castro would have r: sorted to assa551nat1ng the
President of.the Un-ted States in retaliation for the'
- reasons indicated i1 the AMLASH pdrtion of the Issue ‘
Analysis section. ';peéifically; theee‘reeeons are:

1y the prosp’ct of ‘exposing Cuba to
linvasion. ind destruction would not have
been worta the risk;

2} the act o? changing a- leader does not
necessarily change the system; :

" 3) Castro mas have recognized that emong
. the leade:s of the United States.Kennedymna #
" - maintainel the least hostile approach
towards Ciba; and
-4} the grow11g prospect of detente between
Cuba and :the United States would have.
refrained Castro from assa551nat1ng an
Amerlcan >fficial.

4. Related Organlzed Crlme Ac51v1t1es
(}7@) The Committee rev1ewedAev1dence that fnmbiemy

ralses the p0551b111ty that various organlzed crime- ¢égje

Wwen e
flguresAlnvolved in attempts- to assa551nate Castrofwere
-ﬂc 22 D‘{: v I
unrelated to thel’cia. ’




ee

YeTTo57 T

0.) {\,’(}\/}V\U/“ ({@H’Uﬂ\‘

(;&3 To-ascer;ain nwore information ;bout organized
é;imé‘s knowledge aout Castro assassination plots,
_the Committee inves;igatéd Norman Rothman,who was active
in operatiné variou: casinos in Cuba before the Castfo
takeover and who co sequently maintaihed-associations.
with organlzed crim: and the Batista regime.

(/&) At varlous ti es, Rothman*sgrved as manager:of

the Sans Souci and lopacabana Clubs in Cuba'répresenting
the 1nterests of th: Mannarlno brothers of Plttsburghggrf
Q?J FBI flles on- wWwthman 1nd1cate that a proposal

" af redl
to kill Castro wasésadé to Ro&hman as a "quid pro quo"

in which Rothman ex>ected to avoid imprisonment for

é 1960 éun running :onviction: During'an FBI inteyview,
Rothman stated,tﬁat he had been in “personal contact
with Whlte House at orney Harry Hall Wllson, as well

.as A551stant Attorn:y. General John Eaegenthaler, both
ofVWashington,-D.C.' and members of the Kennedy
Aqministratiéniégés('

(25f> In a deposition to the Committee taken in’

Miami on April 16, 1978, Rothman expanded on théé

theme to include a series of mysterious telegrams

sommoning him to th2 White House.fof a series of two

or three meetings & fwireh began in Attornéy General.




Kennedy's office wi:h members of his staff and

1\

/ continued in a conf :rence room where Rothman's

assistance in provi ling contacts inside Cuba was
w—r’

[

explored. At the list meeting Rothman says that:

"one of them 1appened to_discuss /the
assassinatioi of Castro/w1th me, but not
) : in a technicil way. You know, just in a
. casual way. That is about it. I cannot
E for the mome 1t remember it word for word
. Hee yellow p, 1 because it i3 too far back." 2%

q%ﬁge ev1dence suggesthg such an approach by Robert

Kennedy is entirely uncorroborated and makes no sense

/”\\\gr\$§*>

) when viewed in light of the Justice Department crack-

down on organized érime. Further, it seems extremely
7- doubtful that any mzeting with Rothman 6n_thié topié

would have occurrec at the White House. Consequently, ~

%S ) A-N\/
e Gommak&ee—beéteaes it" highly unlikely that suebwsbe:
guh- oot

)
a e\é)ent_occurred. 5 Novons Dk b&&'fé&’o tluz_, /4”3(/95/}
’ /c
55) The Committee also’ reviewed ev1dence whlchd

5,
indicates ‘that orgcnlzed crime may have been aware of

'the AMLASH operatlcn durlng its ex1stence.
( ?é} The 1Z®% IGR identified three name llnks between
the AMLASH. operaticn and the organlzed crlme operatlon.

'The IGR did not suif1c1ent1y analyze, however,‘that

the common dencmine tor -in two of the links was Santo

Trafficante.




a) Link dne

{K/ #7/ .In March, 196 ., the CIA received information
AN b 0% . - -
thataa high-ranking military figure in the Castrd

regime and a former personal secretary of Castro

—

Sty w1shed to defec:t. The military officer was-

AmiinSH
m% and the former

Ha Cukaon Q‘FCILIAL
secretary was -. - :

used in
Phase I of the CIA—«»rganlzed crime plots. As alreédy

revealed
lndlcated the =& I@ documents/that Trafflcante re-

Ha Cubam ¢ Q@ttm\' .

cruited Bxtas N )

& The.Commitiee hae—-éetem-l—md;-‘m Bther than
/

- - Cuoam o £LicpL

the c01nc1dence of l~oth G:&a'\and AMLASH seeking
infiltration at the same time there is nothing to
suggest a relationsi 1p between the two men -in attemptlng
. NT) . Ex5 am
to assass:.nate Cast o, m(mmon denomlnatorﬁgj@n
Trafflcante, Rosell ¥ Glancana or any other members '
of the American gaml llng syndicate. hls link is
themednre 1n51gn1f1x'ant.~
3) Link Two
\//oc""ﬂ In mid-—Maréh,’_ 1965, Rafael Garcia Bongo, a agsemd

Cuban lawyer whose lrother occupied the prestigi_ous

position of Ministe:" of Sports in Cuioa, contactedCIA




Stasibi-personre=t sMadeid  to inform the agency

that "he ‘was in con act w1th a group of mllltary
. 2

officers who were pLannlng to k111 Castro“ (s Sufres
i ik
It qulckly became clear to CIA
C ’ ’ - AmiAsiy
) employees that Bong»'s reference was to esbééa—and the

group of mllltary m:n who were allied with him in attempt—'

261 6 '+u'TF&
1ng to depose Castro. Although the tasa and RS
2280 duny e
Repesis are- 511ent r&u&@hﬁﬁﬁ%: attitude toward Bongo s

C e S
1nformat10n, it must be assumed that hhap did not

respond affirmatively Since the AMLASH operatlon was
~ in progress at ‘the time and Artime was 1n the process
. &Lmﬂ\ Y CC\L“\L <

of dellverlng arms-:aches to Gubezmis people within

Cuba.'

{??b) Interestlngly, Bongo 1dent1f1ed hlmself to Agency

i~ho (epresew
personnelmhj a 1awy3réi5§ the Caprl Hotel and- Caslno
: /9 6A,
in Havana}who had kzen jailed in Julx,ﬁﬁ&%“%or a
perlod of 75 ‘days, allegedly asQ? reprlsal for-

_representlng Santo Trafficante. . Bongo's'utilization

of the short prlsor term to establlsh hls “bona fldes

. v
is questlonable=aa—Traff1cante was in jail durlng
: 5 o gl R T

‘August,l959,n For the Cuban government to walt
‘years to exact retzlbutlon for that representatloneazkes
. . Possibly, Bongo was 1nvolved in approechlng

N
Scems UN“NdVo




the Castro governme :t in 1962 on Trafficante's

behalf for permission to reopen the Capri casino.

i/?{) One aspect of the Bongo Trafficante relationship

#ﬁsﬂa&%ﬁ&—deserves “uller treatmentpa%thUﬁ“ﬁ“‘Eﬁn;“

doubtful_tha%—anyth~ng—more—than~suppes+t¢on_can_zes&Lef~

-secret source until his death, John Roselli, had reaeonl
to speculate that CxbanslEEE;:;;li\\recrulted)by Santo
Trafficante to kill Castro were “turned around” and
sent back to the United‘States where they were-directly
involved in the aSSassination of President Kennedy.

If this llne of hypothecatlon is adgpted then the

athe T
trip ﬁ@ﬁ&éﬁﬁmﬁsby B ongo could assume

implications such as the possibiiity that Bongo's




..to act'as a double :gent for Castro in ascertainihg

BInLASL:
Catlpdes

- be=fweizy tO contact the Agency."- Given

. _ S
real purpose in con:acting the Madrid=S&atimn was

. . T
the nature and scop: of the AMLASH operation. Castro P’u(‘:!f?"{-l:k‘
Pinisbn femeha | ¢
Casbaia®y became aw:re of the Artime meetings with

in the fall >f 1964 since the list of charges

) Amenast - :
upon which Gubeda w:nt to trial in 1966 began with

these Maded meetin (s. If-Castrb had begﬁn his

Dminsd o .
suspicions of Cuke®sts role with the CIA during

C 448 ' _ :
late 1964 or early =3, it is likely that he would

have begun counter-.ntelligence measures .to confirm his

fears which could hive led to Castro sending Bongo .
o e Aap . D -the Trafliante

v,

relcikionsh

emge, it can be postulated that

piadd fa & brgsd . .

Trafficanteqwas~awa-e of Bongo's true mission prior
B & - \C&si' .

to his departure or‘became knowledgeable whe:




L
qub) - Rt T, glv :n the extent of Trafflcante s

high-level contacts within the exile communlty and

the low-level secur .ty in the CIA exile operations,
.4'2\9_/.)_{4'1)- ’ .

it is ewb=wmedy log.cal that Trafficante and other

members of the unde world knew, in some fashion,

‘part or all of the WMLASH plot; The question

becomes: So what? Short of beiﬁg able to blackmail

the 'government abou:. the modus operendi of the 1960-62

events, the sigaifi:ance of mob knowledge of AMLASH

is not readily appa-ent.

. [T R .

(}‘25} If/jTrafficant : was a double agent, working for
the cIa but actuallzﬂsupplying information to Castro,
then another scenarLo emerges.‘ It is then loglcal
to assume ‘that Cast:o knew of the AMLASH and CIA—j
organized crime ope:ations from their inception.uc
As mentioned earlie-. in.this haterial, Trafficante

could have received a sanctuary and assistance in

“'smuggllng contrabani for such 1n;ormatlon é? also _
: CFHes Knowiedas jaseilds A4 howertd,
dlscussed earlleqﬂgggﬁgy@x) the -Corfni-ttee—betieves / :

@é? contemporaneous Knowledge of the plots would &}




sited in the Rm&t to suggest

that "A" M@Wm@ﬂﬁ) had knowledge of,

.or involvement with,

\‘ o

A
e
1965

thane

%

A
N N\ . . ’ ’
4 :’*- % ’ . S r s s . s
& . P ! S By £y §iRE.y ;}.’,3,1- e
N R by e freans beneridiaL L 'ﬁ_»g.n(r Riaren
LR 2 O Aua, WAt eenN ¢1£’J(’f’
I A CR—V dren wWsuld i, ¢ R
; 3 Y \ +he dﬁ:(sh ";,;‘f‘:‘,, Jofs h{gj{} . -
7.-' 3 to neutrallze Wr’&ﬁé@ﬁ- .Consequently, B el
~ DL , Uk ’
i § Y % Conmitips-hediammas hastany contacts between
/ R o« Wowke henéeessavity
; e 3 o b AMLASH and Bongo den e nob\effectjthe untenablllty
i Ry 3 - ‘fm, FEen
: %?_ﬁ%“ £ i of the retaliation heory, +L»'ﬁ2§§;: heve geect Ex L t@
& ‘ - . - (W J.LUJ(-
3 3 g & <) Link thre: :
3 < ; (05} M.L;.VM(_ IM}UM bo In—‘ﬂ-gul -
g% g ) | ‘ The ss¢ aﬂt@ﬂ that 1nformatlon contained in the
: 2 TG :
¥ :‘)
:3 3 % teszemeR from "A " :
) '3 ' the possibility tha: a link existed between the
' N i AMLASH operatlons aid the 1960 62 CIA plots to
) ':§ v, l assassinate Castro 15ing underworld contacts.
T \ (‘ﬁb} A review of tie ﬂ}ﬁ\i};(; £Xparr does not
) Such E_\ foest
\‘é b ! [ sustain the SEfRreh: con;ecture.l?&mm;.éhere is no -
s i : TeR, haseves,
[: F1 ! available evidence
43 < 8
2, =

any of the syndlcate or Cuban

e

-

,ex1les who parthlpated in Phase I or II -of the

/_/

' pake
Yo
CIA-—Mafla assassination plots during 1960 62.
0ol ; Ibf’

identification of

"name links" between the 1960 62

organized operatior and AMLASH intrique, and expand




the amorphus nature of those "name llnks," whlch
. @ fjlf‘ “—Paf/é *y esdd
included “A "ol g theory ~£Ehat "A" was the

. condu1t through whi th the gyndicate became knowledgeable

of both the AMLASH iperation and the initial CIA
efforts to eliminat: Castro. )

S C such a pexys
{{&7) The only eeli | muwEEmb basis for SomkmwisgDe-

B between AMLASH ad the 1960-62 CIA syndicate plots
. . “ATL [
is based upon Viube =Espeneaslssiuiic act1v1t1es

R : WS
in June-July 1963,

dhiﬁlohis involvement.wiﬁ1 anti-cesfro exiles and "underworld
figures” who were coerating the"guerille training.
camp in New Orleans in "July 1963. -

(\Q?D The "underwor 14 flgures" reference relates\to

Mlchael and Willian McLaney'who have been con51dered

organized crime affiliates by_some 1aw enforcement and

media personnel. gﬁ'g“ &) - Again, however, no

khanoy o

evidence from any cource placesﬂMcLaney"lnto the early

- CIA plots to kill (astro.or 1nto the‘AMLASH operation.

A review 9f’the Jure-July 1963 activities of McLaney
. - o fa . . .

anquEEEEE=EapiaeenQleadg(only to the inference that




- their operation was a private limited venture

with hno.agency or s -ndicate support.and very little

chance of success.

L RAEAN B
QOM> Since the Senite did not mminterview

. . \\A’/
either of the McLan:2y brothers or Vi :

- U nor ask princi Jals of the 1960 62 plots of thelr :

knowledgez%or relatl mshlp to McLaney or me;‘:i %
oRoygr AL
%ﬁé&;@ypﬁr&z&téea& questlon of a@aﬁ.knowledge
_of the full range cf CIA Castro plots @» based gon I ““Q

IVVESE fa“” . '_D
DR GeioafTiE ee—wheeling

Dt @AQVidencef'}ﬂ.’nk‘}-“" p“;—“l" Sepedeer Iy Krroven ULgmed
~ pardally Bpf,
c.ca.me_ﬁa,qufes consistsNot Juss admlss:.on to belng

frlends w1th "Cappy' Rothman, Norman Rothman's son, (
el

and o#casual knowle dge of American gamblers m
visits o f W\A_ Catines .
from his studendesds vt Y

ﬂ(/’/(/' M AWUM’?‘/ _/Kl;/./ D
M’Zgiﬂbd , ,ju.-uwf’/'-, ClW Z"W o




_ ‘,M_
Mlke Mc .ane '+ ties to organized crlmgfhave

e

mrmgﬁgg_w1th1n federal law

enforcement agenc1e 51nce ‘the 1950 'S 0 Y A% solid
- Ng,uﬂ’/.*-/

ev1dencq has 11nked him to Trafficante, Roselli or'
Sk g el Ch bt ’

Glancana, ﬁﬁnwmAMc‘aney has been most frequently heers

S ey eohl_{‘,,i, a ,&,wt bl fureen

mentioned aegaﬁ°Lan miaqzb & N
prum‘pak fa Hao -

McLaney EEED thenl9 :0-62 plots, ¢ requires a series

ak
specu&ac;v- hurdles wb&eh include:

B SR

'p/($) Meye - Lansky was a plotter w1th
© . Traf ‘icante, .

{b) MclLa ey was Lansky's "action" man; and

-p/’ﬁi) the rarious underworld figures acted
9na . ~in concert in promotlng antl Castro
uy operttlons. g

areneasily supporta)le with factsa-wf ébnsequently, ﬁﬂﬁﬁﬁ;
W\/Y’\’}{‘/V\A + os5%ie _—

‘Fﬁcu ) S e { L 40 Suapptt & P v A =

lopEEsadne sk aamanyiy, WagRditancactnbiie Vietor-Spinesa

link.

. ¥ t- a G .
y ; Lol it l B L ER 2IBy -
) D‘e_a' %-L\‘s af x’).—-':.tt_l and Gmmc. &
{ jﬁe9)‘As indicated :2arlier, both Sam Giancana and

_John Roselli were mirdereds Sam Giancana was shot
in the basement of 1is home in Chicago in June,

1975,,just prior tc his. scheduled testimony before

the SSC regarding tae CIA Qrganized_crime plots;




.John Roselli“s butciered body was found inside

"an o0il drum Wthh Wis floating in Key Biscayne

'Bay, Florlda in Augist, 1976)whashmwae shortly

after his testimony before the SSC regarding the CIA-
organized crime plo:s.. - S
{?10%) Various theor _.es have surfaced concerning

why they wefe killeleand who wae respoesible. One
theory reievantvto':his investigation is thae Giancana
‘and Rose111 ‘were kltled because of thelr part1c1pat10n
in the Castro assassination plots and the SSC attempts
to elicit informatis>n on the plots. ~In this

regard, Trafficante hasvmoet often been the person
assigned responsibility for the deeths. On the other
hand' the Justiée D=partment inforhed the Committee
that it belleves that organlifd crlme performed the

Lor, - @
murders apd—tehab—th2 reason54were unrelated to the CIA~-

organized crime plc ts;(afo
(fafﬂﬂ) The Justice [2partment is still investigating’
both murders. 'The‘:ommittee has not uncovered evidence
- = R JhJ(dlﬁx-
relevant to solving»these murders. She«Gevmiitee
jkmﬁzhﬂ&fzﬂag however, that a variety of motivations
inspired the deaths. These motiva;ions included

internal mob conflidt, especially in‘the case of

Giancana, and participation and knowledge of the CIA-




(;95“) ﬂ
oxrganized cr‘irzuee plo: s. The-*@em:’tt@e-*mm _;..t 3

tha Trafflcante approved of and

assxsted in the muxt er’9 of .aﬂ:ﬁ:eaﬁ&-John Roselll.

(LO&LLA
Trafflcante s motlv. tion «welkd have been to malntaln

a low proflle in cornection with the CIA plots and
to prevent disclosu e of other unknown persons
invelved in the plo s as well as other operations
and activities whicii an investigation of the plots
“T A ,j megs f J?ﬁ
might uncover. The -Commbbios.does not b&hw@ha’b

such activities wer: neces_sarily connected to the
Fo/z nStnned

assassination of Pr.:sident Kennedy. .
o wiehed to prottek .
Trafficante may hav:A@ha covert relationship with

Castro'@ niay hae entailed his running contraband

through Cuba into t e Unlted States. —
N N

(;Qa) I

L@J—‘-—Consequently although the deaths o©f Roselli
afc i .
and Glancana MW related

PR

the CIA—organlzed ‘rime operatlons, t‘m@!mme
T I JS ore Mot I\ECCSAI&*"
S vRbedivomeame/related to the

- assassination of P resident Kennedy.




—{0% -

) CA ‘ °- and
_é: shgency Actions @g Conceallxg %ha.Reactlvatlonaﬁmﬂ
* O
Continuation @f ﬂﬁaeﬂ&ﬁaga ! ssassination Plots f::mﬁqﬂh
Attorney General Robert F, Kennedy

(c o) Faom o : :
Bunﬁnqn¢hezc ggeqoigpts e: amination of the CIA s use of

(o1 nwuw ararnie . .
the méEEa in assassination cons] iracies’ against

evidonce Scevms o ind udali , thok-the w(_w,azo
the CgmmgggegmbaS%BEeﬁﬂﬁi%td“be(waﬁfﬂe Agency @rsconcealmentuol

the continuation of those plots in 1962 and 1963 from Attorney
General ii?i;ikp Kfjiigﬁékkidy‘nu d&cthwi:I; pa*A_ E
é;u-) ‘As wassfins deﬁﬂe@nmt) emSengtheieQ‘MCQmJE&tﬁ_ngﬁ '
Inteihmgenqgg@gggrtﬂﬁnyfhe&ﬁ%@”xnderwe%&dgmuqde- Rlotss Attorney
General Kennedy had been told ‘o: the pre- Bay of Plgs phase of the
plots during a CIA brleflng on lay- 7 1962. ¢2£;Z '-Rather_than
. the CIA volunteering this inforr.ation about the exisnence‘of such
plots,‘the meeting had come abont when Attnfney General kennedy had

inadvertantly learned that the (IA had secretly utilized-the services

of former_FBI Agent Robert Mahel and Chlcago Mafla leader Sam Gian-

cana a .year earller “’éC? Kelg;g
'MEheuﬁsoa_e teqm durlng the coulse of a w1retap pLosecutlon agalnst
' Maheu; ‘a prosecutlon the Agency had warned mlght "result in most 1
damaglng embarrassment to the ﬁ S. government " 5269?
J‘) During the Eemalx@..lzgabrlef ng’ Wh%t?mﬁe_,mm
Eﬁﬂ%&ﬁﬂ@ CIA off1c1als Sheffielc Edwards and Lawrence Houston in-

formedeennedy about the Agency s use of the underworld in a 1960—

196i plot

As the CIA's own evidence and internal records-df-the plots has
shown, as well as the Senate Conmittee‘s investigation ef the matter;ﬂ
ZEdwards and Houston told Attornly General Kennedy that the assassi-
nation efforts agalnst Castro h. @ begun during the Elsenhower Adﬂlnl—
stration, had climaxed at the t me of the_Bay of Plgs 1nva51on, and

"had been terminated completely “'52;2

H#¥ 47035  DocId:32273547 Pége 114




‘ Q;(q) Yet, as the CIA and Senate evidence makes clear, and as the

& O amza.fl Cime
Committee's 1nvest1gat10n has cenfirmed, the CIAZMa . plots were'

aCtually being reactlvated and Jnten51f1ed at the very time that
Agency off1c1als were telllng At torney General Kennedy that they

3 I &R,
had been “termlnated 19 / in the AgBnQmﬁgﬁﬁﬁiﬁaltxﬁgth_~§é$§§

Peponﬁepﬁepaﬁﬁﬁﬁﬁmﬂﬁﬁflyﬂ5§§@ Jt was noted that
)

The Attorney General vas not told that the gambllng
syndicate (assassination) c¢peration:had already been re-
activated, nor, as far as ve know, was he ever told that
CIA had a contlnulng 1nvol\ement w1th U.s. gangster

elements . &'ﬁz

G?lo While notlng the accuracy énd verac1ty of the precedlng

_ TR
'conclu51on from the h@%ﬂﬂmhﬁgnﬁﬁ

: el ‘other staiements in the E@eﬂcyﬁﬁﬁﬂﬁﬁfhﬂs
5@:Wﬂ‘ Lﬁ- " eTAle
that see@ggg.attempt to . justlfy excuse, or even deny- the EQEﬁEyﬁB-
concealment of this 1mportant 1xformatlon about the plots from
Attorney - General Kennedy}U”V° een SGL*JZAh}Ukﬁ'
;2} Lawrence Houston, the CIA': former.general counsel .testlfled
“in 1975 that Attorney General K(nnedy had v01ced strong anger over
-the Rgeawyis use of the Mafla diring his brleflng by Edwards and
Houston on Mayv7, 1962. __Z} Louston, who testlfled that whlle
Edwardsinas familiar with the p'ots, he (Houston) was not, stated
-that Kennedy had spec1f1cally o: dered that he be personally notified
before the Agency ever con51der‘d utlllZlng organlzed crlme flgures
again. ;222; Houston testlfled-' "If you have ever seen Mr.
_ Kennedy's eyes get steely and h K3 jaw set and his v01ce get low
and preCLSe, you get a deflnlte feellng of unhapplness .;iaz
'Houston testlfled that Kennedy had stated, "I trust that if you
ever try to do bu51ness w1th or janized crlme again - w1th gangsters-—
you will iet the Attorney Gener 11 know." 27") Former office of -
Securlty Pirector Edwards 51m111r1y testlfled that Kennedy had
demanded, "I want you to 1et me know about these thlngs. .;27
(167 T B0R ,—“'j_
(&\;) In the IWWQW it

was noted that Attorney General Kennedy belleved that ‘as a result
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of the meeting,_ﬁe would be tolc of any such future actions
contemplated by the Agency. The Inspector General conéluded,
“From reports of the briefing, :t is reasonable to assume that

Kennedy believed he had such a «ommitment from Agency represent-

atives."” :lf?(}

S S o <7

%l(“) Disbuchingbyshoweuer, Lhe inspector General's Report then
em’»

went on to conclude)that Edward: had "probably acted properly

in conceallng knowledge of the :eactivation and contlnuatlon of
the Mafia plots from Robert F. leﬁnedy.‘ The CIA Report stated..
The gambllng syndlcat( operatlon had been taken . o

from him, and, in retrospe«t, he probably acted properly

- in briefing the Attorney Gineral on only that aspect of

the operation for which he had been responsible and of
which he had dlrect pérsonal knowledge. &

G}!Q} One page later in the Repo:'t, the Inspector General went on
to state; Eﬁgg, "the Attorney General on 7 May 1962 was glven a
full and frank account of the Ayency s . relatlons with Maheu,

" Roselll;-and-Glancana'ln the Ca;tro operation . . ;“ —;%HQL

chsc mmsas\o«% c

w'lh the Inspec‘or General s Report, the official
dewgsirate - a lack ochood dailh .

Agency document on the. CIA—Mafll assa551nat10n consplrac1es, The

statement that Edwards "probably

acted properly" in conceallng tme continuation of the murder plots
is .(“‘SkZL&uNB qnd |ncxouA1bk

5 description of
Co o o alsa
the briefing on May 7, 1962 as 'full and frank" is ghmibandie

'untruthful, in. llght of the rea*tlvatlon and contlnuatlon of the
plots&ﬁﬁﬁﬁh under the dlrectlon of Deputy Dlrector Rlchard Helms,
CIA agent Wllllam Harvey, and Ilfla leader John Roselll. .@ﬁemmma

Lnsxpeemeﬁerwmmma @ﬂr_ﬁdwwﬁ@&mﬁ%@wﬁéﬁpﬁep‘mf'

e Mm&em ;
This b Ximank : w‘sov\ C/lf"\sldf/u,n}o
@EEEME@EBQEEﬁEENeMWE@? is all the more dlsturblng | piEnglriepesimtiaes

&e$ that the Inspector_Genera] s Office knew that Bdwards' own .

assistant was then still involied in the plots, with Edwards'

28"’"
personal knowledge _3 J memnbiﬁgﬁythe Inspectox General aleo

c“a.d ety
kncv that waards had pcrsonal:y preparcd a fraudulent 1ntelnal

¥ 47055 DocId:32273547 Page 116 ' -
e e m e s et S s tm——t—— -+ = e e R R



(Qi%} The implications. of ‘the rntgeggggmgeeeﬁaﬁﬁm&déMﬁﬂ conclusrons

— 0T e

memorandum for the files, in which he (falsely\stated jthat the
Vassa551natlon plot and utilization of John Roselli was belng
dropped. }“ -
PP % fE i O AN

about. the adequacy and proprlet) of Sheffield. Edwards and Lawrence
Houston's May 1962_br1ef1ng of 7ttorney General Kennedy are serious.

The Inspector General's Office vas clear%y-cognizent of the fact

. that Edwards had w1thhe1d - and thereby concealed - the contlnuatlon

of the plots from Robert Kenned,, and more 1mportantly, that this
,concealment of information conczrnlng the Mafla murder plot was in

direct dlsobedlence to the Atto;ney General's personal dlrectlon.'

<=‘3jHnr1IT_TfEEE“VIéWE'EEEhﬁ_TEEEQ.ﬂ&ﬁmﬂiﬁd;sobeyal of the Attorney‘

"’ﬁ;Tﬁat these two g€perate Withh ol iings and concealments may have been -

I

W# 47035 Doc

o

S;7T~directly connected is a possibi.ity the Committee believes cannot

'/""

General's orders to be of utmosi serlousness, partlcularly in llght

of the grav1ty and nature of the operatlons in question.

Whrte ﬁhe concealment of tle reactlvatlon and contlnuatlon of
cx

- the gggggm;Mafla assa551nat10n 1lot: from Attorney General Kennedy

- and hence, 1n all 11ke11hood Pre31dent Kennedy - wasgmﬁﬁanhe

:s
serlous €1 101D the Inspector General s

'épéarant endorsement and justlf.cat;on of .such concealment ir .

. ., o L . R o co- Q[go (_&U)I:hvﬁ‘
the Report prepared for Directo:” Helms in 1967 is even—more gk
ElEe- +ncsa&2nswe : '

E?ia) The Agency s tﬁtai~w1thholllng of 1nformatlon pertaining to

the. CIia-Mafia assa551nat10n att|mpts from the Warren Comm1551on

_(wheeh—nevef—askeé—abeatrsuch“mrtters*rn—iBG&% becomes all the more '

»

H%M—*W
ﬁaﬁhumahﬁsdwhen the. w1thhold1ng of the same matters from the Attorney
Cmpndunch .

General (who did -ask for- such 11format10n 1n 1962) is TR

{ \_be dismissed ' .
/’ é‘

t]) While the proprlefy dhd;hezes@y—of'these Agency actions in

1962 and 1964 must be seriously questioned, the judgments and
o il OO 3
statements of the ishefnsgeete scbemeiail

nERi mustvbe weighed
just as seriously. As the most importént-enbodiment’of internal
checks and balances within the ?‘gency, the Inspector General's
Oifice is intendedlto‘serve_the function of conducting official

»intcrnal reviews and investigations of potential wrongdoing and

SRttt




-

'\'n\rOvaQ abu s ee wirkirneEhESEHAT "The find ngs and juﬁgment_s of the Inspector
. General have long been integrai to the continuing integrity and

well belng of the Agency's oper. tions and activities._li’mﬁﬁ:’a&i‘e‘ha
Cama s saniiag,

Cpmwg;»&e&ha-ﬁﬁb‘eﬁﬁﬁpa&tmen-mr-blu sa‘d1sngv*d'xe 3udgments reached
%’
¥y
Sheffield Edwards' actlons in tle brleflng of Attorney General O&‘(‘ ~.\ 5

« brasshnim-inked +ht feocian @ F ke O 570
Kennedy about the assassination plots in b'ay of 19621“ To state

by the Inspector General in 196 regarding the proprle.ty of - 5

in 1967 that Edwards had Mprobal ly acted properly" 1n w1thholding
_the important' informatién that le did, and 'to'characterize the .
May 7th brleflng as “full and fiank,"” represents a mlstake in
Judgement. aaé——depa—;t—u%e—irom.tm thﬁu&-nesws-sermﬁs‘amrﬂfe\
Commi ttee~hasiaund4n—1—ts——1me‘* rigation of the Q%mm
CIAassasysy namrplots;—gghp‘%-gj'aﬁs‘g)é% former Director Richard

Helms has cagmdm described a?‘ 8L geL s e aiss . . . very savory;gg
; '/Aq()(o{s ﬁh,gafuzg x'L l _S -

BlE S Ay TR e “gﬁe views and conclus;::]
reached in the 1867 Ir spector General s Report do not ne- Iy
cessarily reflect the judgment about such matters by present;
’l_1:+ sl,\wm be. Agency officials. How rmErmstbrmSsnmissreEawonddpalsueanabe
LY that a prlnc:.pal authcr of the 1967 Report has served as
1\""°L‘-"\ h.cw«@fﬂ’ J»’/the Agency's official liaison to the Committee during the
\ = course of ‘its investication, coordinating Agency activities/

4 and responses relating to the 1nvest1gatlon of Pre51dent

, \ ' Kennedy's death. .
e e - .

e et
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IV. CONGLUSION S

.
: 6’.’ '\ s »‘-\ e “,.A_/-“_ L

A. AMLASH OPERATION

. (;w..b)

(2> D)

(222)

(?..~3)

@_2»&) .

here i3

ll. THE~SOMMTPH B~BINDS NO EVIDENCE THAT.THE

AMLASH OPERI TION PROVOKED PREMIER CASTRO
- TO ASSASSINZTE PRESIDENT KENNEDY IN RETALIATION.
Theas 0 (rdoglicwl ALl
2. ?HB:@GM%I$$%EﬂHAS«NQQ»BEEN-ﬁBﬁE'TO ASCERTAIN
WHETHER THE AMLASH OPERATION PRIOR TO THE DEATH -
- QOF PRESIDENT KENNEDY CAN BRE CHARACTERIZED AS
AN ASSASSINZ TION PLOT.

3. ASSUMING THZT AMLASH WAS NOT AN ASSASSINATION
PLOT DURING THE LIFE OF PRESIDENT KENNEDY AND
THAT CASTRO UNCOVERED ITS EXISTENCE AND SrOPE,

s’ ETELE DR EnBRERERYSS IT IS HIGHLY UNLIKELY -
THAT CASTRO WOULD HAVE BEEN PROVOKED IN A
MANNER SUFFICIENT TC INDUCE ASSASSINATING
PRESIDENT KI NNEDY IN RETALIATION.

4. ASSUMING THZ T AMLASH WAS AN ASSASSINATION
PLOT DURING THE LIFE OF PRESIDENT KENNEDY
AND THAT CAf{ TRO UNCOVERED ITS EXISTENCE AND
SCOPE, P& ¥ : RB¥ES IT IS $TLL14

UNLIKELY TH! T CASTRO WOULD HAVE RESORTED TO
" ASSASSINATEs THE PRESIDENT OF THE UNITED STATES
IN RETALIAT ON.

% ANY KNOWLEDGE ON

THE PART OF ORGANIZED CRIME OF THE AMLASH
OPERATION 0! ANY CONNECTION BETWEEN ORGANIZED
CRIME FIGURI S INVOLVED IN THE CIA-ORGANIZED
CRIME PLOTS AND AMLASH WOULD NOT ALTER THE
CONCLUSION * HAT CASTRO WAS NOT INVOLVED IN
THE ASSASSI! ATION OF PRESIDENT KENNEDY.




P o

B. CIA-ORGANIZED C :IME PLOTS

- Thort - 4
[225) 1. THESCOMME SENSRES NO EVIDENCE THAT THESE
AR OPERATION ; PROVOKED PREMIER CASTRO TO
ASSASSINA'E PRESIDENT KENNEDY IN RETALIATION.
’ : Tttt A
(224) 2. - THB-GEMALL MPREEENES NO CONCLUSIVE EVIDENCE
: THAT CAST :0 KNEW OF THE EXISTENCE OF THESE
PLOTS DUR NG THE LIFE OF PRESIDENT KENNEDY;
nixa€4%) poonsiemy F CASTRO. DID.LEARN, OF, THEIR EXTSTENCE,
b e BN WW CASTROP roccuty
WOULD HAV | Drsssrsamsis »mmw._n THEM W88, THE
cIa. . /H-\ ¢ |b\~*c’-.( Area

ASSUMING “'HAT DURING THE LIFE OF PRESIDENT
KENNEDY T IAT CASTRO DID LEARN OF THE EXISTENCE-

- OF THESE °LOTS AND THA” THE CIA WAS SPONSORING
-THEM, THE SOMRHEE LB R EFEYES 1T 1SYUNLIKELY -
THAT CAST 0 WOULD HAVE RESORTED TO ASSASSINATING
THE. PRESI JENT OF THE UNITED STATES.

(3D, Bt e

s e e

C4. | HISEEERRE - e THAT ORGANIZED CRIME
* . WAS INVOL/ED IN ATTEMPTS TO ASSASSINATE CASTRO
INDEPENDEIT OF ANY CIA OPERATIONS. ’

b e

THESCDMMT I‘GI‘WWW & PRINCIPAL
REASON WH{ ORGANIZED CRIME PARTICIPATED IN THE . ;
PLOTS WAS TO STRING THE CIA ALONG AND THUS

FOSTER A SROWING RELATIONSHIP WHICH COULD g
SUBSEQUENTLY BE EXPLOITED TO PREVENT PROSECUTIONS
OF THE ORANIZED FIGURES INVOLVED IN THE PLOTS.

6.  THECOUMD rpisp=Erl s JOHN ROSELLI' USED
THE FACTS OF THE CIA~0RGANIZED CRIME PLOTS TO
FABRICATE THE RETALIATION THEORY IN EFFORTS
TO PREVENT HIS PROSECUTION IN LEGAL MATTERS.

(224)

(8]
.

(239

5

7
g
b
T
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L{ HSCA Staff Interview of Richard Bissell, 12/15/78.
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"Alleéed Assassination Plots Involving Foreign Leaders," p. 74.
HSCA Staff Interview of Riciard Bissell, 12/15/78.

l§i§°

Ibid. .

"Alleged Assa551natlon Plots, p.'102.

Ibid. at 69.. The 1967 Insg ector General's Report took note

of the leverage that those involved in the murdér plots had
attained as.a result of their association with the CIA. In one
section of the Report (pages 128-129) titled, "Should we try

to silence those who are te:lking or might later?" (emphasis
theirs)} the Inspector General's Office noted that one or more
of the conspirators, most likely John Roselli, was then leaking
information about the plots to newsmen Drew Pearson and Jack :
Anderson. The Report discussed the possibility that Agency
pressure could be brought to bear on Roselli and the others to
preserve the secrecy of the past assassination plots. The Report
went on to note that, "None of them would have compunctions
about dragging in his CIA. connection when he was . belng pushed
by law enforcement authorliles "

Ibid. at 133.

Igiés

bia.

Ibid. :

HSCA Staff Interviég of Richard Bissell, 12/15/78.
"Aileged Assassination Plots,” bp. 84-85, 99-103.
Ibid. at 100. " - ' '

Ibid. at 101.

. Ibid. at 106.

Ibid. at 105.

i .
. Ibid. at 102.

HSCA Staff Interview of Richard Bissell, 12/15/78..
Ibid.
Ibid.

Ibid.

Tbid.
Ibid.
Ibid.
Ibid.
Ibid.

Ibid.

Ibid.
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Footnotes:

_ Tt Lipont, _

2461 o agireyctuissasshratiomblebs: kavodvingaRonetgnsheadensy "
BengrlQlcihenSenatenSeloatn @mlaemwemx:ntellm%&%m;%
pp. 131-132. She.-vaxu

27 Ibid.

54 Ibid.

+1 5+ Ibid. a‘Q?.74.

=3 3, 6 Ibid.,.a’:t{;—l32.
73 Ibid. sts83-84, 133.
, 1’7-‘4.:\8\' ‘Ihid. £4p.133. The Inspector General sets forth Robert F.

¢ ’ Kennedy's partial knowledge ¢ £ the plots in a similiar manner

in another section of the 19¢7 Report. In'an analysis of the
newspaper column by Drew Peaison and Jack Anderson in 1967, in
which it was stated that, "Rcbert Kennedy may have approved {the)
plot,” the Inspector General's Report disagreed with that statement.

The Report stated: "Not true. He was briefed on Gambling Syndi-~
cate—Phase One after it was (ver. He was not briefed on Phase

e Two." " The Report went on -to state ‘(pages 118-119) that Pearson
* ' and Anderson had "a garbled ¢ccount of the role played ‘by Robert
. . ~Kennedy."” :
o TN Repat, :
=7 '@%MMM it EoRs g mea

'5f7@_*rp) Ibld.
57 i, Ibid.
.2)& “12. ;b_ig;
~7% Ts. 1bid.
80 ag. Iv".G.R.‘, p. 64. ‘ ‘ - c
28 2s. ;ﬁg'.,;t?.u-ss. S o o , - ;
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